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> NOTÍCIES: L’Ajuntament contractarà 48 aturats en el marc del programa Impuls  pàg. 10
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La implantació dels carrils 
bici entra en la recta final
Calendari | L’actuació, inclosa en 
els FEOSL, estarà enllestida al març

Les treballadores afectades per la malaltia es van manifestar el 3 de febrer davant la seu de l’entitat de Correus on hi ha el focus de lipoatròfia
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Nous casos de lipoatròfia
Els treballadors reclamen a correus que tanqui el local de Montiu, 15  pàg. 9

Santacana obté cinc 
medalles al Mundial

Aposta | El govern defensa el projecte 
malgrat les reticències veïnals  pàg. 3
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Els carrils segregats obliguen a estretar 
alguns carrers per garantir la seguretat
Veïns de Mas Rampinyo i del centre del nucli urbà es queixen que el carril sacrifiqui places d’aparcament d’alguns carrers força transitats

xArxA CiCLAbLe

actualitat
laveu.cat

MODEL A SEgUIR
L’Ajuntament s’ha inspirat en la xarxa 
ciclable de Barcelona per traçar el disseny 
dels diferents recorreguts per la ciutat
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La implantació del carril bici, el 
projecte més ambiciós del Fons 
Estatals per a l’Ocupació i la Sos-
tenibilitat (FEOSL), tant pel que 
fa al pressupost (360.000 euros) 
com a l’àmbit d’actuació, està a 
punt de finalitzar. De fet, la pre-
visió és que les obres estiguin 
enllestides al març. Ara que els 
diferents recorreguts, que sumen 
prop de 6 quilòmetres i uneixen 
el centre amb Mas Rampinyo, la 
Ribera, Can Sant Joan i la Font 
Pudenta fins arribar a Terra 
Nostra pel polígon de la Ferreria, 
comencen a ser visibles sobre el 
terreny, la xarxa ha començat a 
suscitar reticències veïnals. La 
majoria, referides a l’afectació 
dels carrils segregats –amb pi-
vots o elements de cautxú– sobre 
el trànsit de vehicles en aquells 
vials que s’han hagut d’estretar o 
bé on s’han perdut places d’apar-
cament. L’exemple més clar són 
el passeig Sant Jordi, a Mas Ram-
pinyo, i el carrer Rocamora, al 
centre, on, s’han fet per qüestions 
de seguretat. 

“El carril bici segregat està bé 
però no hauria de passar per 
vials amb força volum de tràn-
sit sinó al voltant de parcs i de 
les lleres dels rius i, en el cen-
tre del nucli urbà, n’hi havia 
prou amb limitar la velocitat 
a 30km/h”, opina el president 
de l’Associació de botiguers de 
Mas Rampinyo, Lluís Torrents, 

qui també ha criticat la supressió 
de dues parades de bus a Mas 
Duran –que l’Ajuntament ha re-
clamat es tornin a habilitar– i la 
interrupció del carril del carrer 
Ferrer i Guàrdia per un parterre, 
un problema que quedarà resolt 
amb les obres d’urbanització de 
l’entorn de la C-17.  
Respecte les queixes sobre les 
places d’aparcament sacrificades 
al centre per la xarxa ciclable, el 
govern argumenta que, més que 
suprimir-ne, el que s’ha fet posar 
fi a l’aparcament sobre voreres i 
que la pròxima eliminació d’una 
quarantena de zones blaves de pa-
gament al carrer Guadiana ajuda-
rà a pal·liar aquesta problemàtica.  

Beneficis. En defensa del pla que 
promou l’ús de la bicicleta com a 
transport urbà, el govern consi-
dera que contribuirà a facilitar la 
connectivitat entre barris, a reduir 
les emissions de CO2 i a potenciar 
una pràctica saludable.  “La xar-
xa ciclable no només beneficia 
els ciclistes sinó els vianants i el 
trànsit ja que hem fet més passos 
elevats i s’ha reduït la velocitat 
en alguns vials del nucli urbà”, 
comenta la regidora de Medi Am-
bient, Eva Gonzalo (PSC). L’edil 
reconeix que apostar per la bici-
cleta implica un canvi important 
per a la ciutat, però no dubta de la 
seva acceptació.   
Precisament incidir en la implica-
ció social és una de les peticions 
que ha fet el col·lectiu Montca-
da en bici que, per incentivar la 
participació, proposa la creació 
d’una comissió específica sobre 
aquest àmbit. El grup també 
reclama que es millorin les con-
nexions amb els espais naturals i 
els interurbans, amb la Llagosta 
i Cerdanyola.

Pilar Abián | Redacció

L’Ajuntament farà 
campanyes informatives 
sobre els itineraris i de 
conscienciació sobre 
l’ús correcte dels carrils

El carril de la Ferreria, paral·lel al Ripoll, serà d’utilitat tant per als ciclistes que van camí de Ripollet com per els que es desplacen fins al polígon

 Pérez: “La xarxa ciclable és una aposta mediambiental i de progrés”

-La implantació del carril sig-
nifica un canvi important per 
al municipi. Creu que és una 
aposta arriscada? 
És una aposta de progrés, de 
pacificació del trànsit de la ciu-
tat, fruït d’un treball que arrenca 
des del 2007 en el que hi han 
participat, d’una forma o d’una 
altra, diferents agents com ara 
entitats, administracions, pro-
jectes metropolitans i, evident-
ment, l’Ajuntament. Si aquesta 
aposta representa un risc polí-
tic o no és secundari, el val és 
dur a terme el programa de 
polítiques ambientals en què 
hem cregut.
-Ha faltat, potser, temps per 
implicar més la ciutadania?
Segurament, perquè mentre 

ens plantejàvem el Pla de 
Mobilitat Urbana i el Pla Es-
tratègic de la Bicicleta, van 
aparèixer els FEOSL i la fei-
nada tècnica i administrativa 
que comporten han relentit 
excessivament el procés par-
ticipatiu. No obstant això, cal 
recordar que, arran d’iniciar 
els contactes amb diferents 
entitats vinculades amb la 
bicicleta, s’ha fet realitat la 
“ronda de les escoles”, un 
projecte sorgit de l’AMPA de 
l’escola Font Freda i del grup 
Montcada en bici.
-Per què hi ha carrils segre-
gats amb pivots i d’altres no?
Tan sols s’han segregat car-
rils allà on, segons els criteris 
tècnics de seguretat vial, és 

imprescindible. La filosofia de 
base és aprofitar els vials exis-
tents regulant les velocitats per 
tal de fer possible la convivèn-
cia amb els vehicles. 
-Creu que la gent respondrà i 
els farà servir?
Això espero i per això anima-
rem la ciutadania mitjançant 
una campanya de comunica-
ció propera.

M. Elena Pérez, al seu despatx
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MÉS De 6 KM De CArrerS Per CirCULAr eN biCiCLeTA

Xarxa ciclable, ciutat sostenible
L’ajuntament de Montcada i Reixac ha fet una aposta decidida per la mobilitat sos-
tenible dotant-se d’una xarxa ciclable, que inclou carrils bici en calçada i en vorera, 
carrers peatonals en convivència amb la bicicleta i carrers zona 30, on els ciclistes 
comparteixen espai amb els vehicles motoritzats.

S’han adequat més de 6 quilòmetres de carrers a la circulació segura en bicicleta i 
s’han dut a terme intervencions diverses a la via pública per tal d’afavorir un aprofita-
ment tant pràctic com lúdic de la nova infraestructura, garantint una convivència har-
moniosa dels ciclistes amb la resta de mitjans de transport i amb els vianants.

La premisa bàsica de l’Ajuntament per 
a tota l’actuació ha estat fer una millora 
integral de la mobilitat per allà on hagin 
de circular les bicicletes, prioritzant en tot 
moment la seguretat de vianants, ciclistes 
i conductors. Per això, abans d’executar 
les obres es va realitzar una diagnosi so-
bre el terreny per definir el recorregut més 
adient i adoptar les millors solucions per 
adequar els carrers a la convivència de 
vianants, vehicles motoritzats i bicicletes.
S’han concretat quatre modalitats de 
carrer adaptats al pas de bicicletes: amb 

carril bici en calçada o en vorera, carrers 
de vianants en convivència amb la bici-
cleta i carrers zona 30, on les bicicletes 
comparteixen espai amb els vehicles mo-
toritzats. Per delimitar la zona de circu-
lació de bicicletes s’han fet servir pilones 
flexibles de cautxú i peces de goma amb 
reflectant enganxades a la calçada. Els 
carrers zona 30 s’han senyalitzat amb 
pintura sobre la calçada. La mesura apli-
cada en cada punt de la xarxa ciclable 
ha estat la més adequada per garantir la 
màxima seguretat de tothom.

ÀreA TerriTOriAL
Coordinació i redacció: Gabinet de premsa
Més informació a www.montcada.cat

MÉS SEgURETAT VIàRIA
L’adequació de la ciutat a la 
bicicleta ha permès millorar la 
seguretat de vianants i conductors

pOTENCIAR L’ÚS DE LA BICI
Facilitant l’ús de la bicicleta es 
redueix la utilització del cotxe en 
trajectes curts i la contaminació

Xarxa metropolitana

La xarxa ciclable dóna resposta a una 
demanda social, ja que a Montcada 
i Reixac hi ha una tradició important 
d’utilització de la bicicleta, i compleix 
amb un objectiu ambientalista de paci-
ficació del trànsit: donant facilitats a l’ús 
de la bicicleta, es redueix la utilització 
del cotxe en desplaçaments curts i, per 
tant, les emissions contaminants i els so-
rolls del trànsit.
A més, la xarxa està pensada per com-

plementar-se amb el transport públic, ja 
que en el seu recorregut hi ha les pa-
rades d’autobús i les estacions de tren.
L’Ajuntament ha volgut aprofitar 
l’actuació per adaptar les parades a les 
persones amb mobilitat reduïda. N’hi 
ha algunes pendents perquè Transports 
Metropolitans de Barcelona (TMB) ha 
de donar resposta a la sol·licitud per 
dur a terme les obres necessàries per 
fer-les accessibles.

La xarxa ciclable és una de les actuacions 
contemplades en el Pla Estratègic de la 
Bicicleta, que recull una diagnosi de la 
mobilitat en bicicleta al municipi, incloent 
les seves potencialitats, infraestructures i 
una proposta d’itineraris, entre d’altres 
continguts. El document definitiu està a 
punt d’enllestir-se amb les aportacions 
de les entitats (especialment Montcada 
en bici) que han pres part en el procés 
participatiu obert des del consistori.

Les obres de la xarxa ciclable s’han 
avançat a l’aprovació del Pla per poder 
aprofitar els ajuts del Fons Estatal per 
a l’Ocupació i la Sostenibilitat Local 
(FEOSL), que assumeix la totalitat del 
cost. Aquest projecte es complementa 
amb la Ronda de les escoles, un itinerari 
d’1,1 quilòmetres per a l’ús familiar de 
la bicicleta a Montcada Nova i Pla d’en 
Coll, subvencionat pel Pla Únic d’Obres i 
Serveis de Catalunya (PUOSC).

L’adaptació del municipi a la circulació 
amb bicicleta possibilitarà la creació 
d’una xarxa ciclable d’àmbit metropolità: 
des de Sant Cugat i la Universitat Au-
tònoma de Barcelona es podrà ar-
ribar a Barcelona en bicicleta, passant 
per Cerdanyola i Montcada i Reixac. La 
xarxa ciclable montcadenca és la solució 
a la connexió del Vallès amb el Barcelo-
nès. Entrant des de la N-150 pel car-
rer Progrés (polígon de la Ferreria) es 
podrà arribar al passeig de la ribera del 
Besòs, i des d’aquí a Barcelona, pas-
sant per Santa Coloma i Sant Adrià.

La implementació de la xarxa ciclable ha 
comportat altres intervencions de millora 
de la mobilitat i la seguretat viària a diver-
sos punts de la ciutat:
•Reducció de la secció per al trànsit mo-
toritzat per reduir la velocitat dels vehicles 
i eliminar l’aparcament en doble filera a 
Mas Duran.
•Millora de l’accessibilitat i seguretat 
dels vianants: a Can Sant Joan s’ha pu-
jat l’asfalt al nivell de la vorera en quatre 
cruïlles. S’han creat illes de protecció per 
a vianants a la rambla dels Països Cata-
lans i Mossèn Joaquim Castellví. Al car-

rer Rocamora s’ha eliminat l’aparcament 
sobre la vorera.
•Passos elevats i reductors de velocitat a 
la calçada a diversos carrers.
•Es minimitza la pèrdua d’aparcament: al 
sector de Montcada Centre propera-
ment s’alliberaran més de 40 places 
d’estacionament lliure gràcies a la nova 
adjudicació de la gestió del servei de la 
zona blava.
•Millora de la senyalització: s’actualitzarà 
la senyalització viària vertical i s’instal·larà 
senyalització orientativa per accedir a les 
dependències i equipaments municipals.

La bicicleta, amb llargs anys d’història, sor-
prenentment ha reaparegut al segle XXI com 
a element bàsic de la mobilitat i per al medi 
ambient. Sembla impossible que una eina 
aparentment tan senzilla i tan fàcil de fer anar 
sigui tan important per a les nostres ciutats.
Els ajuntaments han d’afavorir que la bi-
cicleta circuli amb garanties. Es necessiten 
infraestructures adients i polítiques que en-
coratgin els usuaris a desplaçar-se amb ella. 
Les dades avalen aquesta necessitat: per al 
40% dels usuaris hi ha manca de carrils bici i 
el 88,3% dels catalans considera que les ad-
ministracions han de fomentar l’ús de la bici.
Els motius per apostar per la bicicleta són 
molts: contribueix a millorar la salut, redueix 
l’estrès, les probabilitats de patir malal-
ties cardiovasculars i ajuda a lluitar contra 
l’obesitat infantil. La bicicleta no contamina, 
a més d’optimitzar els desplaçaments de fins 
a 7km. Contribueix a la pacificació del trànsit 
i a la reducció dels accidents. Les infraestruc-
tures ciclistes són un signe de ciutats avan-
çades i valentes al servei de la ciutadania.
A Montcada ja s’han introduït canvis en aquest 
sentit i s’ha de continuar treballant a través 
del pla ciclable que prepara l’Ajuntament 
perquè les bicicletes circulin amb seguretat 
i s’aconsegueixi que cada cop més persones 
canviïn el seu sistema de desplaçar-se i com-
provin per elles mateixes tots els beneficis.
La bicicleta aconsegueix ciutats més ama-
bles i humanes, ciutats on viure millor.

XAVIER COROMINAS
xARxA DE CIUTATS PER LA BICICLETA

Una senzilla solució als 
problemes de mobilitat

per a més informació consulteu l’especial sobre la xarxa ciclable a www.montcada.cat

garantir la seguretat de tothom

Respecte al medi ambient

pla Estratègic de la Bicicleta

Millora de la mobilitat
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Notícies BALANÇ DEL MANDAT
La portaveu del PPC, Eva García, 
no aprova la gestió del govern i 
critica el deute municipal

pàg. 9

laveu.cat/noticies

pLAÇA NICARAgUA 
La remodelació de la zona infantil, 
a petició del veïnat, s’inaugura 
el diumenge 6 de febrer

pàg. 7

El jutge ha citat a declarar l’exal-
calde, César Arrizabalaga, i la 
regidora de Medi Ambient, Eva 
Gonzalo –ambdós del PSC–, en 
relació a la querella presentada a 
la Fiscalia de Medi Ambient per 
una trentena d’entitats del muni-
cipi contra la contaminació pro-
vocada per la cimentera. Segons 
l’advocat de la part denunciant, 
Albert Calduch, també s’ha re-
querit l’exdirector de la fàbrica 
Lafarge, Oswaldo Pereda, encara 
que la direcció de l’empresa no té 
cap notificació oficial al respecte. 
L’Ajuntament assumirà la defensa 
de l’exalcalde i la regidora en el 
procediment de diligències prè-
vies que se segueix als Jutjats de 
Cerdanyola. “Estic molt tranquil 
i confiat pel treball que s’ha fet 
i s’està fent tant a nivell polític 
com des dels serveis tècnics i ju-
rídics del consistori”, ha manifes-
tat Arrizabalaga convençut que la 
gestió sempre ha estat correcta.

Antecedents. La querella presen-
tada al novembre del 2008 per les 
entitats al Ministeri fiscal es va fer, 

segons ha explicat Calduch, en re-
lació als greus fets que, presump-
tament, afectarien la salut dels 
ciutadans fruit de la contaminació 
que genera la cimentera. Després 
d’investigar la denúncia, el fiscal de 
Medi Ambient ha decidit derivar el 
cas al jutjat d’instrucció competent, 
en aquest cas, el de Cerdanyola. 
“Ens congratula saber que el 
Ministeri públic ha arribat a la 
mateixa conclusió que els veïns 
que diàriament pateixen les mo-
lèsties i els perjudicis de la fàbri-
ca”, ha dit el lletrat. Ara el jutge 
que ha iniciat les diligències pren-
drà declaració als querellats i deter-
minarà si les proves donen peu a la 
celebració d’un judici penal.
“Els fets denunciats ja no només 
els diem nosaltres, sinó que un 
organisme públic, independent 
i objectiu, aprecia també indicis 
delictius, fets especialment greus 
atès que afecten alhora no ja una 
empresa amb clar ànim de lu-
cre, sinó també als representants 
dels ciutadans, que haurien de 
defensar-los de les grans indús-
tries”, ha afegit Calduch.
Les entitats denunciants no han fet 
cap declaració a la premsa, a l’espe-
ra que avanci el procediment, i han 
deixat que sigui el seu advocat el 
que es pronunciï encara que la Pla-
taforma Antiincineració sí ha fet 
constar la seva satisfacció perquè 
la Fiscalia hagi tingut en compte 
les denúncies veïnals.

Pilar Abián | Redacció
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El fet que la cimentera estigui a 200 metres del barri de Can Sant Joan és una de les qüestions que denuncien les entitats en la seva querella

 Les entitats ciutadanes consideren que l’activitat de la cimentera afecta la salut

L’exalcalde i la regidora de Medi Ambient, 
cridats a declarar en relació a Lafarge

ACTUACiÓ JUDiCiAL

arrizabalaga i Gonzalo hauran de respondre a la querella presentada per una trentena d’entitats per un presumpte delicte contra el medi ambient 
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Arrizabalaga es 
manifesta tranquil i 
confiat entenent que 
el consistori ha actuat 
sempre correctament

Fa més de 90 anys que la cimentera 
Lafarge presideix el paisatge a peu del 
Turó dels dels barris de Can Sant Joan 
i la Ribera. La convivència al llarg 
d’aquest temps no sempre ha estat fà-
cil encara que durant molts anys hi ha 
hagut un clima de tolerància o, si més 
no, de resignació per part dels veïns. 
En els darrers anys, les circumstàn-
cies han canviat. La ciutadania ha 
pres consciència de com la contami-
nació incideix en el medi ambient i en 
la salut i reivindica millores. Es queixa 
de la proximitat de la fàbrica al nucli 
urbà, de les emissions de pols i dels 

sorolls que provoca i aquests fets són 
els que es fan constar en la querella 
presentada per 33 entitats de la locali-
tat. Dos dels col·lectius que lideren les 
reivindicacions veïnals són la Platafor-
ma Antiincineració i el Grup de Medi 
Ambient. Ambdós coincideixen a dir 
que l’activitat de la cimentera està rela-
cionada amb les malalties respiratòries 
i amb altres problemes de salut que 
afecten la població i, per això, exigei-
xen a les administracions competents 
–Ajuntament i Generalitat– que facin 
estudis i prenguin mesures.
La fàbrica, per la seva banda, assegura 

que des del 1993 ha invertit més de 17 
milions d’euros en millores destinades 
a reduir les molèsties que genera. Tot i 
així, les queixes no han cessat, contrà-
riament, han anat en augment sobretot 
des que es va saber que el Departa-
ment de Medi Ambient promovia la 
valorització energètica a les cimente-
res per lluitar contra el canvi climàtic. 
Segons la Generalitat, aquest sistema 
–que Lafarge va començar a aplicar 
l’estiu passat–, està estès a Europa i 
redueix les emissions de C02 així com 
la quantitat de llots de depuradora que 
van a dipòsits controlats | PA



6 1a quinzena | Febrer 2010Notícies

Els ajuntaments de Montcada 
i Reixac, Ripollet i Cerdanyo-
la van aprovar el 27 de gener, 
en els seus respectius plens, 
encarregar a la Comissió d’Ur-
banisme de Barcelona (CUB) 
la modificació del Pla General 
Metropolità (PGM) per ampliar 
el règim d’usos de sostre comer-
cial del sector Redosa-Vallençana 
–on els tres municipis tenen ter-
renys–, amb l’objectiu de facilitar 
la implantació d’un hotel proper 
a l’Hospital Ernest Lluch, també 
projectat a la zona. “Un hotel 
donaria servei als familiars 
dels futurs pacients”, va expli-
car el president de l’Àrea de Po-
lítica Territorial de Montcada i 
Reixac, Juan Parra (PSC). 
Amb el canvi urbanístic, els 
4.395 m² de sòl que fins ara te-
nien un ús només comercial es 
convertiran en 3.266 m² d’ús 
comercial, terciari i hoteler i es 
deixaran 1.129 m² per a ús úni-
cament comercial.  

Debat . Tots els grups en l’oposi-
ció van votar en contra d’aquest 
tràmit, qualificant-lo com d’ab-
surd amb l’argument que, a ho-
res d’ara, encara ni tan sols se sap 
quan es farà l’Hospital. En nom 

d’ICV-EUiA, la regidora Alba 
de Lamo va defensar que l’Hos-
pital sigui de gestió pública, a la 
vegada que ha fet un prec a les 
administracions “per tal dotar 
de més recursos l’assistència 
als CAP, perquè no funcionen 
bé, la millora de la sanitat ha 
de començar per l’atenció pri-
mària”. La portaveu del PPC, 
Eva García, va apuntar que “és 
una presa de pèl parlar ara de 
construir un hotel quan l’actual 

Govern de la Generalitat diu 
que l’Hospital no és una prio-
ritat”. La portaveu d’Esquerra, 
Marta Aguilar, va expressar que 
“el centre que es construeixi 
donarà servei a la població 
propera, que no necessitarà 
un hotel; no entenem, doncs, 
l’objectiu d’aquest tràmit”. Par-
ra va manifestar que l’Hospital 
“continuarà sent la prioritat 
del govern municipal en el de-
senvolupament sector”.

Des de la Plataforma per la Sani-
tat Pública i de Qualitat, Carles 
Escolà  ha titllat el tràmit com “el 
súmmum de la desvergonya”. 
El representant del col·lectiu 
considera que l’hotel no respon 
a la voluntat de donar servei al 
centre sanitari sinó als polígons 
industrials propers a la zona. 
“Ens preocupa que ara tiri en-
davant aquest projecte i que de 
l’Hospital no quedi ni rastre”, 
ha dit Escolà.

Silvia Díaz | Montcada
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Aspecte actual del solar on està projectat construir l’Hospital Ernest Lluch, les antigues naus de Redosa, situat davant dels blocs Sivis

El govern aprova una reserva de sòl 
al sector Redosa per construir un hotel 

PLe De GeNer

L’executiu local argumenta que un complex hoteler donaria servei als familiars dels pacients que acollís l’Hospital
L’economista Santi Marimon, 
de l’Associació Catalana per la 
defensa de la sanitat pública, va 
manifestar el 29 de gener en una 
jornada a Cerdanyola sobre eco-
nomia i sanitat –convocada per la 
Plataforma per la Sanitat Pública 
i de Qualitat– que es podria acce-
lerar la construcció de l’Hospital 
Ernest Lluch si un inversor privat 
construeix l’edifici “no a canvi de 
la gestió sinó d’un lloguer a 50 
anys que pagaria l’administra-
ció, del centre se n’encarregaria 
l’Institut Català de la Salut”. Ma-
rimon va assegurar que “inver-
sors en podem trobar” –segons 
els càlculs de la Generalitat, el cost 
total de l’Hospital i l’equipament 
puja a 80 milions d’euros. L’eco-
nomista va parlar de la possibilitat 
que sigui l’empresa Capio la que 
s’encarregui de la gestió del centre, 
el que considera un perill perquè 
“és una firma que només busca 
el benefici”.

Silvia Díaz | Cerdanyola

proposta perquè 
un privat faci 
l’Hospital a canvi 
d’un lloguer

La col·locació de pilones a petició 
de particulars costarà 216 euros la 
unitat, preu aprovat inicialment pel 
Ple, el 27 de gener. El president de 
l’Àrea Econòmica, Joan Maresma 
(CiU), va manifestar que la mesura 
pretén “afavorir l’ús correcte dels 
guals i els aparcaments i facilitar 
la mobilitat”. El punt es va aprovar 
amb els vots favorables del PSC i 
de CiU i en contra d’ICV-EUiA, el 
PPC i Esquerra, que van mostrar 

la seva preocupació per la prolifera-
ció d’aquest sistema al carrer.
La sessió també va aprovar l’ajor-
nament de la bonificació del 50% 
durant un any més en el pagament 
de l’Ibi per als pisos de protecció 
oficial –que tots els grups van votar 
a favor a excepció d’ICV-EUiA, 
que hi va votar en contra– i la mo-
dificació de l’ordenança del valor 
dels terrenys de naturalesa, punt 
que va comptar amb el vot en con-

tra de tota l’oposició, com va pas-
sar amb l’aprovació definitiva dels 
pressupostos del 2011. 

Urbanisme i mocions. Per tal que 
el pas soterrani de l’estació de tren 
de Terra Nostra es pugui fer servir 
com a vial, el Ple va aprovar as-
sumir la concessió de l’espai, que 
pertany a l’Adif, el que implica que 
el consistori s’ha de fer càrrec del 
manteniment i la seguretat d’aques-

ta passera. El PPC i Esquerra 
hi van votar a favor mentre que 
ICV-EUiA s’hi va abstenir. 
Amb la incorporació d’algunes 
modificacions, la moció en de-
fensa de la immersió lingüística 
promoguda per Esquerra es va 
aprovar amb el vot favorable de 
tots els grups  menys el PPC, que 
hi va votar en contra. Una altra 
moció, també promoguda per Es-
querra i consensuada pels porta-
veus, sobre fer servir la dació per 
fer front al pagament de les hipo-
teques es va aprovar per unani-
mitat. La dació és un sistema que 
consisteix a que l’hipotecat dóna 
al banc el seu habitatge a canvi 
que l’ens bancari anul·li el deute 
que aquest tenia adquirit.

Silvia Díaz | Montcada

La col·locació de pilones a la via 
pública costarà 216 euros per unitat
L’oposició va mostrar la seva preocupació per la proliferació de pivots al carrer

Pilones del carril bici a Rocamora
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Santi Marimon, durant la xerrada a Cerdanyola
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eVA GArCÍA, POrTAVeU DeL PPC

El ppc, amb dos representants a l’oposició l’ajuntament, suspèn l’actuació del govern municipal 
durant aquest mandat. La portaveu del grup, Eva García, considera que el nivell d’endeutament de 
la corporació és massa elevat i fruit d’una política de malbaratament que ha prioritzat els grans 
equipaments per sobre dels serveis a les persones.

“La mala gestió del govern ha contribuït a 
agreujar els efectes de la crisi al municipi”

-Com valora el seu grup la ges-
tió del govern durant aquest 
mandat?
Si hem de puntuar, el resultat és 
un suspens. Ha estat un mandat 
marcat pels canvis polítics al front 
de l’Alcaldia i regidories tant im-
portants com la d’Urbanisme. 
Els temes personals han estat per 
davant dels projectes. El pacte de 
la sòciovergència no es basa en 
un projecte comú sinó en els inte-
ressos personals de regidors que 
l’únic que volen és mantenir-se en 
el càrrec i conservar el sou.
-El canvi a l’Alcaldia no ha mi-
llorat les tenses relacions que hi 
havia amb l’oposició?
Hem passat d’una figura dictato-
rial a una manca de lideratge. La 
nova alcaldessa no és líder ni aquí 
ni al seu partit; l’han posada a dit 
des de fora i el càrrec li ve gran. 
No té idees ni projectes propis, 
només està seguint la pauta que 
va marcar Arrizabalaga. És veri-
tat que abans ens queixàvem de 
les formes i que això ha canviat, 
però es continua sense respectar 
l’oposició, ni se’ns escolta, ni es 
té en compte la nostra opinió. 
-No comparteix cap dels pro-

jectes que el govern ha posat en 
marxa?
S’han fet obres faraòniques que 
no feien falta –el teatre, el Kur-
saal, l’Aqua– i que estem pagant. 
Algunes, com el teatre, a sobre 
sense poder-les ni tan sols gau-
dir. L’Ajuntament s’ha endeutat 
innecessàriament en un moment 
en què els recursos estan minvant 
i administracions com l’Estat i la 
Generalitat estan tancant l’aixeta. 
-I què creu que pot passar? 
La situació és molt greu i encara 
ho serà més perquè a cada Ple ens 
trobem amb operacions de treso-
reria i aprovació de nous crèdits. 
A pocs mesos per a les eleccions 
municipals, el govern continua 
augmentant el deute i això és una 
irresponsabilitat.
-El seu posicionament pot sem-
blar alarmista. 
Això fa temps que ho venim dient. 
Quan fa tres anys vam alertar de 
la crisi, que tothom veia venir, el 
govern deia que érem catastrofis-
tes i va seguir amb la seva gestió 
gastant més del que ingressa i això 
el que ha fet ha estat contribuir a 
agreujar els efectes de la situació al 
municipi. Les prioritats que s’han 
marcat han estat, al nostre parer, 

errònies. En comptes de donar 
resposta a les necessitats de la ciu-
tadania, s’ha invertit en projectes 
que no calien. 
-Per exemple...
Doncs en comptes de fer grans 
equipaments o tornar a remodelar 
el carrer Major, s’hauria d’haver 
invertit en serveis socials, millo-
rar els ambulatoris, fer més places 
d’escoles bressol –que, tot i que 
s’ha fet un esforç important, con-
tinuen sent insuficients–, ajudar 
el comerç que porta una dècada 
sense rebre cap suport de l’Ajun-
tament... En definitiva, polítiques 
petites de contacte amb les perso-
nes i no tantes inauguracions. 
-Pel que fa a les qüestions que 
marcaran el futur de la ciutat, 
com veu la viabilitat del soterra-
ment de la línia de Portbou?
El govern local intenta per tots els 
mitjans fer-nos creure que es farà 
però per al Ministeri de Foment 
aquesta no és una obra prioritària. 
Sóc més aviat pessimista.
-I què creu que passarà amb 
l’Hospital? 
A la gent no se la pot enganyar i 
l’Hospital n’és un exemple. Fa set 
anys que des del Partit Popular 
venim dient que el problema és el 

finançament mentre l’exconsellera 
i l’exalcalde mentien els ciutadans. 
Ara el que volem és que el conse-
ller Boi Ruiz i tots els partits par-
lin clar per saber si es farà o no 
i, en cas afirmatiu, quin serà el 
calendari. Nosaltres plantejarem 
aquesta pregunta a la comissió de 
salut del Parlament ja que conti-
nuem pensant que l’Hospital és 
necessari.
-Pel que fa a la valorització de 
residus a Lafarge, es va inten-
tar arribar a un posicionament 

unitari de tots els grups però 
no va reeixir.
El que ha passat és el que havia 
de passar, ara tot està en calma i 
Lafarge està valoritzant sense que 
hi hagi cap problema, com passa 
a molts països d’Europa. Crec 
que els veïns s’han adonat que no 
hi ha repercussions per a la salut. El 
que va fallar és que l’anterior con-
seller no va venir a explicar en què 
consisteix la valorització i nosaltres 
reclamarem al nou responsable de 
Medi Ambient que ho faci.

Pilar Abián | Montcada

Eva García, de 39 anys, és la portaveu del Partit Popular de Montcada i Reixac des del 2003
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Clases. De danzas de la Polinesia (Hawai, Tahití, 
Nueva Zelanda). Tel. 679 085 099. Llamar a par-
tir de las 18h.
Clases. Montcada Musical Group para niños y 
niñas de 6 a 12 años. Tel. 679 085 099. Llamar 
a partir de las 18h.
Compro. Tebeos antics, còmics de súper herois, 
manga, llibres, àlbums de cromos i joguines en 
general. Interessats trucar al 630 930 616.
Pis en venda. Al passeig de la Font Pudenta. 

Amb ascensor, 3 habitacions, assoleiat. Preu: 
177.300 euros. Tel. 935 752 813.
Classes particulars. Llicenciat en Ciències Quí-
miques dóna classes a tots els nivells. Tel. 687 
826 761. Pepe.
Se vende. Hormigonera eléctrica, en buen esta-
do, seminueva. Tel: 664 307 546. Sr. Julián.
Se vende. Estufa de butano con botella incluída. 
Seminueva. Tel. 935 641 959.
Oferta laboral. Senyora s’ofereix per tasques de 

planxadora. Interessats trucar al 619 391 166.
Compro. Móviles nuevos y de segunda mano. 
Teléfono 692 924 484.
Vendo. Bolso de cámara de fotos. Precio 10 
euros. Tel 666 601 233.
En venta. Televisor y TDT por 40 euros. Tel 666 
601 233.
Grupo single. Vallés unido. Si tienes ganas de 
pasarlo bien, conocer gente sana y tienes de 35 a 
50 años atrévete y llama al 627 598 581.

Tel. 935 726 492anuncis gratuïts  

CAN SANT JOAN

La inauguració de l’espai, que s’ha remodelat d’acord amb les aportacions veïnals, es farà el dia 6

La plaça Nicaragua estrena una nova 
àrea de jocs infantils més segura

El 6 de febrer s’inaugurarà la re-
modelació de la plaça Nicaragua 
en un acte que comptarà amb 
l’assistència d’una delegació muni-
cipal encapçalada per l’alcaldessa, 
M. Elena Pérez (PSC), i repre-
sentants de l’Area Metropolita-
na de Barcelona, encarregats de 
l’actuació. En representació del 
barri intervindran l’AV Can Sant 
Joan i l’AMPA de l’escola El Vi-
ver, que han col·laborat en la 
projecció de l’espai. Al llarg del 
matí hi haurà animació per als 
més petits, un taller de maquillat-
ge i parlaments oficials (12h). La 
inauguració finalitzarà amb una 
xocolatada.

Millora de la segurerat. El princi-
pal objectiu de la remodelació de 
la plaça, 5 anys després de la seva 
posada en marxa, ha estat garantir 
la seguretat dels usuaris. Per això 
s’han eliminat els tobogans de 
ciment, que han estat substituïts 
per altres de fusta, i s’ha millorat 
l’accés a la plaça des de l’escola El 

Viver. Altres canvis han consistit 
a substituir la font per una altra 
de funcionament més senzill; i, en 
la banda de la plaça que dóna al 
carrer Molí, ampliar la zona infan-
til, que s’ha tancat perimetralment 
amb baranes de fusta. A més,  a 
petició de l’AMPA d’El Viver, 
s’han situat unes pilones per pro-
tegir el pas dels vianants a la vore-
ra del carrer Comptal, on també 
s’hi han afegit imbornals.
“Gràcies a la col·laboració entre 
els Serveis Tècnics municipals 

i el veïnat hem fet una plaça el 
més funcional i segura possible 
que respon a les necessitats del 
veïnat”, ha assenyalat president 
de l’Àrea de Política Territorial, 
Juan Parra (PSC). També l’AV 
ha valorat posivament aquesta 
bona entesa: “Tot i que la plaça 
no es va dissenyar en origen com 
nosaltres volíem, el cert és que 
l’Ajuntament ha acceptat totes les 
aportacions que hem fet a l’actual 
reforma”, ha indicat el president de 
l’entitat, José Luis Conejero. 

Pilar Abián | Redacció

El nou delegat del Govern de 
la Generalitat de Catalunya a 
Barcelona, Salvador Jorba, es va 
presentar oficialment a l’executiu 
local el 27 de gener en una visita 
a l’Ajuntament. Jorba, qui ha as-
sumit el càrrec fins ara ocupat per 
Carme San Miguel, es va entre-
vistar amb l’alcaldessa, M. Elena 
Pérez (PSC), i va prendre part en 
la reunió de la Junta de Seguretat 
Local, en què estan representats 
la Policia Local i els Mossos d’Es-
quadra. El delegat va mostrar el 

seu interès per les accions que 
s’estan duent a terme al municipi 
dins del Pla Integral de la Ribe-
ra i va manifestar la voluntat del 
seu departament d’actuar com 
a mitjancer en la consecució del 
futur Hospital Ernest Lluch, tot 
i reconèixer que la difícil situació 
econòmica obligarà a retardar la 
seva construcció. “La perspecti-
va, ara per ara, és negra però 
hem de fer que sigui grisa i des-
prés blanca per tal que l’equi-
pament sigui una realitat”, va 
assenyalar.

ViSiTA OFiCiAL

Jorba diu que intercedirà 
per aconseguir l’Hospital
El delegat de Govern a Barcelona s’entrevista amb l’alcaldessa

Laura Grau | Montcada

Jorba va signar el Llibre d’Honor del consistori en presència de l’alcaldessa de Montcada i Reixac

Nous jocs de fusta substitueixen els antics tobogans de ciment, tan criticats pel veïnat del barri
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Dos joves de Montcada van ser detinguts el 27 de gener de matinada en una 
operació de la Policia Local i dels Mossos d’Esquadra per presumptament ha-
ver cremat dos contenidors a la via fèrria, a l’alçada del pas a nivell de Bogatell. 
Segons fonts policials, l’acció va provocar la interrupció del servei de trens i va 
ser necessària l’actuació dels Bombers. Les mateixes fonts han indicat que van 
ser quatre els joves que van intervenir en la crema, però durant la persecució 
policial dos van fugir. Membres de l’Assemblea de Joves de Montcada es van 
manifestar davant del jutjat de Cerdanyola en suport dels detinguts, que ja es 
troben en llibertat a l’espera de la decisió del jutge sobre el cas | SD

> Dos joves detinguts per cremar contenidors

El jutjat d’instrucció 1 de Barcelona ha 
imputat el director d’anàlisi de l’Oficina 
Antifrau de Catalunya (OAC), el periodista 
montcadenc Carles Quílez (imatge), per 
un suposat delicte de suborn i un altre de 
revelació de secrets a un confident policial 
investigat per un cas de corrupció i narco-
tràfic. La imputació de Quílez se sustenta 
en unes escoltes telefòniques fetes pels 
Mossos, amb l’autorització judicial, a més de la declaració del confident, qui 
va implicar Quílez per haver-lo alertat, quan ja treballava a Antifrau, que estava 
sent objecte d’una investigació policial i que tenia els telèfons punxats. Segons 
la declaració, Quílez va acceptar regals del confident quan encara treballava 
a la Cadena Ser. L’OAC ha emès un comunicat en què defensa la innocència 
del seu  director d’anàlisi i manifesta el total convenciment “en l’absència de 
qualsevol conducta reprovable des del punt de vista penal i ètic” | SD

> Quílez, imputat per presumpta corrupció

El nou Govern suprimirà el límit de velocitat de 80 quilòmetres per hora a la 
xarxa viària metropolitana a partir de l’1 de març i aplicarà la velocitat variable, 
que dependrà de la qualitat de l’aire, la congestió i la seguretat. L’alcaldessa, M. 
Elena Pérez (PSC), considera que “la mesura pot ser beneficiosa si s’estudia 
al detall cada tram”, però espera que a Montcada es mantinguin els límits 
actuals donada la quantitat de vies que travessen el municipi  | SD

> La generalitat eliminarà el límit dels 80 km/h
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L’Ajuntament ha convidat la presi-
denta de la comissió de prospecti-
va del Pla Estratègic Metropolità, 
Maria Reig, i el director del segon 
Pla de Granollers, Jordi Planas, a la 
presentació de l’actualització del Pla 
Estratègic de Montcada i Reixac, 
que tindrà lloc el 10 de febrer a la 
Casa de la Vila (18h). L’objectiu de 
l’acte és mostrar la tasca feta per la 
comissió del municipi que treballa 
en aquest document. Segons fonts 
del departament responsable del 
projecte, l’actualització respon a 
“continuar apostant per un mo-
del de ciutat; malgrat la crisi, 
Montcada i Reixac no ha de fre-
nar el seu desenvolupament”. 
L’alcaldessa, M. Elena Pérez 
(PSC), serà l’encarregada d’obrir 
l’acte explicant l’evolució del mu-
nicipi durant els darrers anys i 
perquè s’ha actualitzat el projecte. 
La tècnica de Planificació Estratè-
gica, M. del Mar Viera, presen-
tarà el procés d’actualització. A 
continuació, es donarà pas a Reig 
i Planas per acabar amb un torn 
d’intervencions dels assistents.

Silvia Díaz | Redacció

L’exemple de 
granollers, a la 
presentació del 
pla Estratègic
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L’arranjament del tram carrer Ri-
poll entre la plaça de l’Església 
i Domingo Fins està en marxa, 
obres que formen part de la ur-
banització de l’illa del carrer San 
Josep que havien quedat pendents 
per les dificultats econòmiques de 

la constructora responsable de la 
promoció de pisos i l’obertura del 
vial. Davant el mal estat del carrer 
–que va motivar queixes del veï-
nat–, al desembre l’Ajuntament va 
exigir a l’empresa una intervenció 
d’urgència per garantir la seguretat 
dels conductors i els vianants. 

CArrer riPOLL

L’arranjament definitiu 
del vial finalitzarà en breu
La millora l’ha assumit la promotora de l’illa de Sant Josep

Silvia Díaz | Redacció

El tram de Ripoll que s’està arranjant està situat entre Domingo Fins i la plaça de l’Església

09

Els 25 treballadors l’oficina de re-
partiment de Correus de Montca-
da i Reixac (Montiu, 5) es van ma-
nifestar el 3 de febrer per demanar 
el tancament del local i el trasllat 
urgent a unes noves instal·lacions 
fins que no es determinin les cau-
ses dels 9 casos de lipoatròfia se-
micircular diagnosticats fins ara, 
que podrien arribar a ser 11 si es 
confirmen dos més. Els sindicats ja 
han presentat la denúncia correspo-
nent a la Inspecció de Treball de la 
Generalitat. Aquesta malaltia, que 
afecta majoritàriament les dones, 
causa lesions en el teixit gras subcu-
tani i està relacionada amb les con-
dicions ambien tals i els materials de 
construcció dels edificis. 

Antecedents. Fa dos anys i mig, 
arran  de l’aparició dels primers 
casos, Correus va fer un seguit 
de comprovacions sobre la salut 
de l’edifici i va instal·lar humidifi-
cadors per reduir la sequedat am-

biental. Durant tot aquest temps, 
alguns treballadors van millorar i 
d’altres van mantenir els mateixos 
símptomes. Ara, però, l’alarma s’ha 
disparat amb l’afectació de més 
persones, l’última, una dona que 
només fa dos mesos que treballa a 
l’oficina. Segons el delegat sindical, 
Rubén Valdés, “Correus assegura 

que el local està bé però l’apari-
ció de nous casos demostra que 
no és així i que cal una nova 
investigació”. Una de les treballa-
dores afectada, Ruth Alemany, que 
està embarassada, denuncia que ni 
els metges de la mútua ni de la sa-
nitat pública li donen la baixa, però 
tampoc li garanteixen per escrit que 

la malaltia no afectarà el fetus. L’al-
caldessa, M. Elena Pérez (PSC), ha 
pres cartes en l’assumpte i, després 
de reunir-se amb els representants 
sindicals el 2 de febrer, ha enviat 
una carta a Correus per demanar 
que es duguin a terme les accions 
necessàries per garantir la salut dels 
treballadors.

MALALTiA LAbOrAL

Els treballadors de Correus reclamen 
el tancament provisional de l’espai 
Els sindicats han presentant una denúncia davant d’Inspecció de Treball davant de l’augment dels casos de lipoatròfia

sa
n

ti
 r

o
m

er
o

Un periodista de TV3 entrevista Ruth Alemany, una treballadora de Correus embarassada que no ha obtingut la baixa com afectada de lipoatròfia

Laura Grau | Montcada
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L’Ajuntament iniciarà a final de 
febrer una nova edició dels plans 
d’ocupació que promou el Servei 
d’Ocupació de Catalunya (SOC) 
a través del projecte Impuls, que 
donarà feina durant 6 mesos a un 
total de 48 persones en situació 
d’atur, que vindran derivades de 
l’Oficina de Treball de Catalunya 
(OTG). La subvenció atorgada al 
consistori per poder dur a terme 
el projecte és de 336.000 euros. 
Del total de contractes, 14 seran 
per a auxiliars administratius a les 
regidories d’Educació, Promoció 
Econòmica i Hisenda, per dur a 
terme feines de digitalització, te-
lematització i d’implementació de 

l’arxiu gràfic municipal. També 
s’incorporarà una tècnica auxiliar 
per a la Regidoria de Dona i Igual-
tat i 6 agents cívics, vinculats a 
l’Àrea Interna. Serveis Municipals 
disposarà de 4 paletes oficials i 3 
peons per fer obres d’adequació 
de voreres i eliminació de barreres 
arquitectòniques i altres 20 peons 
de jardineria.

Ocupació juvenil. Un total de 51 
joves d’entre 18 i 25 anys que no 
han superat l’ESO es beneficiarà 
d’un projecte de formació i inser-
ció al mercat laboral, denominat 
‘Suma’t’, impulsat pel SOC. El de-
partament municipal de Promoció 
Econòmica ha iniciat les entrevis-

tes amb els possibles aspirants –en-
viats a través de l’OTG– i s’han 
seleccionat les dues tècniques tu-
tores que dissenyaran un pla indi-
vidualitzat per a cada jove. El pro-
jecte és una iniciativa que combina 
formació i pràctiques en empreses, 
amb l’objectiu de facilitar l’accés a 
una experiència professional o bé 

el retorn al sistema educatiu a jo-
ves que no han completat l’educa-
ció obligatòria. “Tota la població 
està patint els efectes de la crisi i 
l’atur, però es nota molt més en 
aquells col·lectius que no tenen 
formació”, ha destacat el regidor 
de Promoció Econòmica, Joan 
Carles Paredes (CiU).

PrOMOCiÓ eCONÒMiCA

Silvia Díaz | Redacció

El segon projecte Impuls 
donarà feina a 48 aturats
Un altre pla formarà uns 50 joves d’entre 18 i 25 anys
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Participants al primer projecte Impuls que van treballar com a peons al servei de la Brigada
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La Federació d’Associacions de Veïns de Montcada i Reixac (Favmir) va parti-
cipar el 27 de gener en una concentració que la Confavc va organitzar davant 
la seu d’Endesa, a Barcelona –a la imatge, alguns dels participants. L’objectiu 
de la mobilització era protestar contra l’actual política del mercat elèctric que, 
entre d’altres, està provocant l’alça de la factura de la llum prop d’un 10%. La 
Favmir també fa una crida a la participació el pròxim 15 de febrer en una apa-
gada de 22 a 22.30h dels llums i tots els aparells elèctrics com a protesta per la 
pujada de les factures de l’electricitat, que consideren abusiva | SD

> La Favmir es mobilitza contra les elèctriques

La gasolinera de la Roca Rivalca ha signat un acord amb l’Assosciació de 
Defensa Forestal (ADF) Montcada pel qual l’empresa dóna 160 euros al mes 
en concepte de combustible per a la flota de quatre vehicles que té l’entitat. 
La seva gerent, Helena Miñarro, ha explicat que l’objectiu “és col·laborar a 
la preservació de l’entorn natural del poble”. La iniciativa va sortir d’un dels 
voluntaris, de l’ADF, David Delgado, “per aconseguir recursos per seguir 
fent la nostra feina altruïsta sense posar diners de la nostra butxaca”, 
destaca Delgado | LM

> Rivalca ofereix combustible gratis a l’ADF

El consistori s’ha afegit al pacte d’alcaldes contra el canvi climàtic, que contem-
pla una trentena d’accions per reduir les emissions de CO2 almenys en un 20% 
abans del 2020. Instal·lar panells solars als equipaments municipals, elaborar 
una guia de bones pràctiques, fomentar la recollida selectiva de la matèria orgà-
nica i fer pedagogia a les escoles són algunes de les mesures proposades | LG

> pla d’Acció per a l’Energia Sostenible 
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El departament municipal de Pro-
moció Econòmica organitza el 10 
de febrer una sessió al Centre de 
Serveis La Ferreria (avinguda de 
la Ferreria, 86) per mostrar als 
empresaris com poden ser bene-
ficioses per als seus negocis les 
xarxes socials genèriques com, 
Facebook o Twitter, o les de caire 
professional com Linkedin, Grera 
o Xing. La jornada, que arrencarà 
a les 9h, comptarà amb una pre-
sentació de tot l’espectre de xar-
xes que existeixen i la seva utilitat,  
entrevistes i taules rodones. Les 
inscripcions s’han de fer al correu 
electrònic promocioeconomica@
montcada.org o bé al telèfon 935 
648 505.

Silvia Díaz | Redacció

Jornada per 
fer servir les 
xarxes socials 
a les empreses
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MeMÒriA De L’OAC

El servei, situat a la planta baixa de l’ajuntament, va fer l’any passat més de 49.000 atencions

pugen les consultes sobre el padró 
i baixen les de caire urbanístic

El padró i les qüestions econòmi-
ques són els temes que més con-
sultes i expedients han generat 
a l’Oficina d’Atenció Ciutadana 
(OAC), segons es desprèn de les 
dades del 2010 que ha fet públi-
ques l’Ajuntament. El servei va 
atendre un total de 49.057 consul-
tes –2.253 més que al 2009– que 
van formular 38.684 persones, 
1.901 més que a l’any anterior 
(+5%), de les quals 2.482 es van 
fer per telèfon. Més d’un terç de 
les atencions es referien al padró 
–19.873, 1.787 més que al 2009–, i 
estaven especialment relacionades 
amb temes com el reagrupament 
familiar i canvis de direcció. Altres 
12.047 consultes han estat sobre 
afers vinculats a l’Àrea Econòmi-
ca, 810 més que l’any anterior. 
En canvi, les qüestions relaciona-
des amb Política Territorial han 
disminuït respecte al 2009, passant 
de 3.654 a 3.195. “L’estancament 
del sector de la construcció i de 
la venda de pisos està provo-
cant que no es generin tantes 

peticions de llicències ni de plus-
vàlues”, ha explicat la presidenta 
de l’Àrea Interna, M. Carmen 
Porro (PSC). També és notori el 
descens en permisos per a obres 
majors i menors o bé d’ocupació 
de la via pública.
Les consultes a l’OAC van generar 
un total de 3.477 expedients admi-
nistratius, 416 més que l’any ante-
rior (+13%). “L’augment continu 

de consultes ens motiva perquè 
hem de fer un esforç permanent 
pel que fa a la qualitat i l’eficàcia 
del servei”, ha manifestat Porro, 
qui, d’altra banda ha recordat que 
hi ha consultes que es poden fer 
també a través d’Internet. “Anem 
incorporant millores pel que fa 
als tràmits telemàtics, tot i que 
la demanda encara no és molt 
elevada”, ha indicat l’edil.

Silvia Díaz | Montcada
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Tres joves vinculats a Montcada i 
Reixac –Eduardo Motos, Maribel 
Campos i José Manuel Gómez– 
han iniciat una recollida d’idees 
entre la població amb l’objectiu 
de millorar el municipi. Per tal de 
reflectir al màxim la inquietud de 
la ciutadania, s’han entrevistat ja 
amb una trentena d’entitats i han 
iniciat la ronda de contactes amb 
les formacions polítiques. “No 
pertanyem a cap partit ni a cap 
entitat, és important que això 
quedi clar perquè la ciutadania 
participi en el projecte amb total 

llibertat”, ha manifestat Motos.
La recollida d’idees no es limita 
a les aportacions dels col·lectius,  
sinó també a la ciutadania i és per 
això que té a la seva disposició el 
correu electrònic recollida2011@
gmail.com i el web recollida2011.
wordpress.com. 
El grup encara no ha fixat una 
data concreta per tancar la roda 
de contactes però ha avançat que 
serà abans de les pròximes elec-
cions municipals. El llistat d’enti-
tats i partits entrevistats serà pú-
blic però les idees hi apareixeran 
de forma anònima.

NOU PrOJeCTe

Recollida de propostes 
per millorar el municipi
La duen a terme tres joves desvinculats de cap partit o entitat

Silvia Díaz | Terra Nostra

D’esquerra a dreta, Gómez, Motos i Campos davant l’estació de tren de Terra Nostra

L’Oficina d’Atenció Ciutadana està situada a la planta baixa de l’edifici de l’Ajuntament

sa
n

ti
 r

o
m

er
o



12 1a quinzena | Febrer 2010Publicitat



131a quinzena | Febrer 2010 Societat

Societat
laveu.cat/societat

WWW.MIRJOVE.CAT
Infància i Joventut ha posat en 
marxa un web d’informació 
i intercanvi amb els joves

pàg. 16pàg. 17

CANVI AL CALENDARI
La preinscripció escolar per al 
curs vinent anirà finalment 
del 14 al 25 de febrer

Un grup d’empresàries del muni-
cipi ha decidit crear una associa-
ció per a directives, professionals 
i emprenedores amb l’objectiu 
de crear un espai on compartir 
experiències, possibilitar negocis 
i ajudar altres dones que vulguin 
posar en marxa els seus projectes. 
La iniciativa, que compta amb el 
suport de la Regidoria de Dona i 
Igualtat, tot just acaba de néixer 
i en breu es començarà la redac-
ció dels Estatuts. Ara, l’objectiu 
principal del col·lectiu és donar-se 
a conèixer i aconseguir el suport 
de més dones interessades a for-
mar-ne part. El contacte el poden 
fer a través de l’Oficina de la dona 
(oficinadona@montcada.org). 

Promotores. Les germanes Alejan-
dra i Carolina Martel han estat les 
primeres impulsores de l’associa-
ció. Apassionades de la seva feina 
al front de la firma Trans-Martel 
(Pla d’en Coll) dedicada a la nete-
ja del clavegueram i al desembos-

sament de canonades, ningú no 
diria que en la seva joventut cap 
de les dues pensava dedicar-se 
professionalment a l’empresa fa-
miliar creada fa prop de 50 anys. 
Potser l’exemple de la mare que, 
després de separar-se al 1979 va 
tirar tota sola amb tres filles al seu 
càrrec i dos negocis –tenia també 
una botiga de marroquineria–, ha 
estat decisiu per consolidar aques-
ta nissaga de dones empresàries. 
Alejandra i Carolina coneixen tots 
els secrets del seu negoci: “De ben 
jovenetes ja anàvem amb els 
operaris de l’empresa a ajudar 
a fer la recollida d’escombraries 
pels polígons i, excepte conduir 
els camions, hem fet de tot”. 
Durant aquests anys i sota el lide-
ratge de dones, l’empresa ha evo-
lucionat substancialment. “Els pa-
res la van crear i nosaltres l’hem 
fet créixer”, explica Carolina. 
Avui dia Martel compta amb una 
plantilla de 17 treballadors i n’ha 
arribat a tenir una trentena.  “La 
lluita per mantenir-nos és diària 

però no ho fem soles, formem 
un equip i tots els treballadors 
som importants dins de l’orga-
nització”, subratlla Carolina. 
El tarannà inquiet d’ambdues ger-
manes les ha motivat a formar-se 

contínuament amb l’objectiu d’adap-
tar-se a les normatives del sector i 
millorar el servei als clients. I tot això 
en un àmbit marcadament masculi-
nitzat en què sovint havien de fer 
creure que el cap era un home. Ara, 

afortunadament, els temps han can-
viat. “Tot i així, les dones tendim 
a no valorar-nos prou, per això 
creiem que és important associar-
nos i fer-nos costat mútuament”, 
comenta Alejandra.

rePOrTATGe

Pilar Abián | Montcada

Empresàries del municipi impulsen una 
associació que representi el col·lectiu
L’entitat neix amb l’objectiu de crear un espai on les dones puguin compartir experiències i rebre suport en les seves iniciatives empresarials
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Alejandra, asseguda, amb la seva germana Carolina al despatx des d’on dirigeixen la seva empresa dedicada a la neteja de clavegueram i pous

Dones amb empenta planten cara a la crisi
 “L’atur em va animar a muntar el negoci”

Als 48 anys i després de 
treballar 30 anys en un 
despatx d’advocats de 
Barcelona, Montse Ma-
resma es va veure per 
primera vegada a la cua 
de l’atur. “D’entrada 
–explica–, ho vaig en-
caixar amb resignació i vaig decidir prendrem un temps de 
calma però, acostumada a treballar fora de casa, de seguida 
vaig voler tornar al món laboral”. Davant la manca d’ofertes 
“l’edat i, encara que costi de creure, l’excés d’experiència 
també era un hàndicap”, recorda, Maresma va decidir llen-
çar-se a la piscina i obrir el seu propi negoci l’abril del 2009. 
“Em va animar el fet que la meva germana Rosa també es 
va quedar en atur i, en tan sols quatre mesos, vam obrir la 
llibreria”. Ara, però, Montse s’hi ha quedat sola perquè Rosa 
ha trobat una altra feina. “La veritat és que és un negoci molt 
sacrificat perquè has d’obrir de dilluns a diumenge”, reco-
neix. Néixer en temps de crisi ha estat una dificultat afegida. 
“Aviam si la conjuntura millora i comencem a respirar”, diu, 
alhora que reclama a l’Ajuntament més suport per al comerç 
local: “No s’ha potenciat una xarxa comercial, és més fàcil 
anar a comprar a Barcelona que moure’s per Montcada” | PA

 “Em trobo en un moment molt creatiu”  “Sóc privilegiada, faig el que m’agrada”

MONTSE MARESMA
Propietària de la llibreria 
Papers

Marta Lahoz ha dedicat 
la seva vida professio-
nal al món empresarial. 
Primer, en exclusiva al 
negoci familiar d’arts 
gràfiques i serigrafia i, 
des del 2009, combi-
nant aquesta tasca amb 
la de directora i gerent de Balart&Personal Assistant, la firma 
que ha fundat per explorar un àmbit poc arrelat a Catalunya 
però amb gran implantació als Estats Units. “Inicialment 
vaig enfocar el negoci per donar suport a empreses, però 
el cert és que la majoria dels meus clients, que són gent 
molt ocupada, em contracten com a assistent personal”. 
Així, la seva empresa organitza des d’un casament fins a una 
sortida romàntica passant per anar a fer compres o gestions 
de tota mena. “Ens ajustem a la necessitat que ens plan-
tegi el client”, explica Lahoz qui atribueix l’èxit de la iniciativa 
a l’autoexigència professional amb què treballa i al fet que el 
lligam que s’estableix és puntual. “Em contracten per hores i 
això és un avantatge, sobretot si treballes per a empreses”. 
Lahoz reconeix que la crisi ha estat el que l’ha animat a reiven-
tar-se professionalment i que ha assumit el repte amb il·lusió: 
“Em trobo en un moment molt creatiu”, conclou | PA

MARTA LAHOz
Directora de l’empresa 
Balart&Personal Assistant

Fa 14 anys que Tere 
Castillo va obrir la seva 
botiga dedicada a ob-
jectes de decoració de 
la llar i complements. 
Fins ara, ni la crisi, ni el 
fet de tenir dues criatu-
res petites l’han fet de-
fallir; contràriament, es considera una privilegiada per poder 
treballar en allò que li agrada. “De vegades em pregunto 
d’on trec tanta energia”, riu mentre darrera el taulell atén 
la seva filla Ada, nascuda al juliol. La seva germana Nora, 
de sis anys, va passar igualment els seus primers mesos 
de vida a la botiga, amb la mare. “La meva parella també 
té un comerç propi i, encara que sóc jo qui està més per 
les nenes, a casa ens repartim la feina”, comenta. Mentre 
canvia bolquers, Castillo no deixa de rumiar com potenciar 
el seu negoci. Per compensar la baixada de vendes, ha in-
corporat a la botiga un taller de pintura on dóna classes a 
infants i adults. “A mi això m’omple, m’ho passo molt bé”, 
explica tot afegint que, malgrat les dificultats amb què es 
pugui trobar com a empresària, no perd l’optimisme. “L’im-
portant –opina– és no deixar-se arrossegar pel victimisme 
i mantenir sempre una actitud positiva” | PA

TERE CASTILLO
Propietària de la botiga 
Tot i més

ar
n

au
 b

ac
h

pi
la

r
 a

bi
Án

sa
n

ti
 r

o
m

er
o



14 1a quinzena | Febrer 2010Societat

DONA i iGUALTAT

Les qüestions jurídiques centren les 
consultes de l’OAD durant el 2010

L’Oficina d’Atenció a la Dona 
(OAD) va atendre al llarg del 2010 
un total de 263 dones, de les quals 
més del 80% –213– van ser noves 
usuàries. En opinió del consistori, 
aquestes xifres mostren la conso-
lidació del servei, situat a la Casa 
de la Vila. L’assessorament jurídic 
va atendre un total de 109 dones 
i el major percentatge d’atencions 
va ser per temes de separació i di-
vorci (39%), seguit de custòdia i/o 
pensió d’aliments (12%) i casos de 
violència (12%). El segon servei 
més demandat ha estat la consul-
ta de cursos d’informàtica (21%), 
mentre que 49 dones van rebre 
atenció psicològica, 29 d’elles per 
primera vegada. En total, s’han 
dut a terme 355 atencions. En 
resposta a la demanda, el consis-
tori ha renovat el conveni amb el 
Col·legi d’Advocats de Sabadell 
referent a assessoria jurídica.
D’altra banda, l’OAD ha organit-
zat al llarg del 2010 una trentena 
d’activitats en les que han partici-
pat 738 persones, de les quals 634 

han estat dones. S’han dut a terme 
cursos d’informàtica, el projecte “El 
cafè de les dones”, l’exposició foto-
gràfica “Dones d’ahir i d’avui” i la 
posada en marxa del grup “Anem 
per feina”, adreçat a fomentar l’ocu-
pació entre les dones.

Xerrada sobre el codi familiar. La 
Regidoria de Dona i Igualtat orga-
nitza el 15 de febrer una xerrada 
a la sala institucional de la Casa 
de la Vila (18.30h) sobre la nova 

regulació catalana de la persona i 
la família. L’acte comptarà amb 
la presència de l’advocat Xavier 
Felip Arroyo, especialista en drets 
de família. El nou codi regula 
amb una sola norma situacions 
que fins ara es contemplaven en 
lleis independents, com els ma-
trimonis, les parelles de fet o les 
homosexuals. Arroyo explicarà 
també les novetats que introdueix 
el codi sobre les separacions i la 
custòdia dels fills. 

Silvia Díaz | Redacció

La Regidoria organitza el 15 de febrer una xerrada sobre la nova regulació de la família

LA riberA

Taller per exercitar la 
memòria de la gent gran 

El Centre Cívic La Ribera ha po-
sat en marxa un taller per posar a 
prova la memòria, amb activitats 
com contestar preguntes sobre una 
narració o recordar el nom de tots 
els assistents. A hores d’ara hi ha 
una desena d’inscrits però el taller, 
gratuït, és obert a més gent.
El curs –que es fa els dilluns de 16 
a 18h– s’adreça a la població gran 
del barri, per afavorir el seu con-
tacte amb l’equipament. La Xarxa 
d’Intercanvi també ha posat el seu 
granet de sorra en aquest objectiu 

i a activitats que organitza, com les 
manualitats i el cinema, assisteix un 
grup de dones grans.

Silvia Díaz | La Ribera

Les sessions també volen acostar aquest col·lectiu al centre cívic

Reunió de les tècniques de l’Oficina d’Atenció a la Dona, servei situat a la Casa de la Vila
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 Nou curs de pintura 
L’associació Gent Gran Activa fa un 
taller de pintura al Casal del parc 
Salvador Allende els dilluns (10 a 
12h), dirigit per l’artista Maese Pé-
rez. El curs acabarà al juny i encara 
hi ha places disponibles. L’entitat, 
amb fons propis, subvenciona una 
part del preu i els alumnes paguen 
6 euros mensuals | SD

El taller de memòria es fa els dilluns a la tarda a la Ribera i el dirigeix la tècnica Sandra Carballar
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SANiTAT

El servei de pediatria es trasllada 
a Les Indianes de forma temporal
La direcció ha pres aquesta decisió perquè a la zona centre hi ha un pediatra de baixa
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La direcció dels Centres d’Atenció 
Primària de Montcada (CAP) ha 
confirmat que pediatria es concen-
tra a partir d’ara a Les Indianes, al 
Pla d’en Coll. Segons la direcció, 
s’ha pres aquesta decisió perquè a 
l’ambulatori del centre hi ha un pe-
diatra de baixa. “Per oferir el ser-
vei òptim des de les 8 a les 20h, 
és millor centralitzar els metges 
en un mateix espai”, explica el 
responsable dels dos ambulatoris, 
Miquel Barbany, qui afegeix que 
Les Indianes és més adequat per 
atendre la població infantil. 
Barbany ha indicat que cobrir els 
dos centres matí i tarda és impos-
sible avui dia “donada la manca 
de pediatres existent”. El CAP 
del centre –amb dos pediatres as-
signats– dóna servei a uns 4.500 
infants, mentre que Les Indianes 
–amb 4 facultatius– s’adreça a una 
població infantil de 2.000 usuaris. 

Barbany ha avançat que, en un 
any, possiblement pediatria es tras-
lladi definitivament a Les Indianes. 

Debat plenari. Al torn de precs i 
preguntes del Ple de gener, el re-
gidor d’ICV-EUiA Óscar Gil va 
demanar al govern perquè la pe-

diatria només s’ofereix ara a Les 
Indianes. La regidora de Salut Pú-
blica i Consum, M. Carmen Gon-
zález (CiU), va defensar la decisió 
de traslladar-hi el gruix del servei 
perquè “és allà on les famílies 
poden trobar pediatres durant 
el matí i la tarda”.

Sílvia Alquézar/Silvia Díaz | Redacció

Una pediatra atén una nena a una de les consultes del servei del CAP Les Indianes

L’Escola de Dansa Eva Nieto lliurarà 
1.115 euros a la junta local de l’As-
sociació Espanyola Contra el Càn-
cer, diners recollits el 23 de gener 
en un festival benèfic (imatge) que 
el centre va organitzar a l’Àtrium de 
Viladecans, al que van assistir unes 
500 persones. 200 ballarins de l’Es-
cola, a partir de 4 anys, van repre-
sentar un muntatge inspirat en els 
contes de fades, amb danses clàs-
siques i ritmes moderns | SD

> Festival solidari
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La Generalitat ha modificat les da-
tes de preinscripció escolar per al 
curs 2011-2012, que passen a ser 
del 14 al 25 de febrer en comptes 
del 2 al 18. En una carta que ha 
arribat a les escoles, signada per la 
responsable de la direcció general 
d’Atenció a la Família i la Comu-
nitat Educativa, Meritxell Ruiz, 
Ensenyament indica que ha cregut 
oportú modificar les dates “per no 
reduir el temps del que disposeu 
els centres per conèixer l’oferta i 
fer la reserva de places”.

Novetats. Ensenyament atorgarà 
enguany 5 punts complementaris 
a l’alumne els pares o germans del 
qual hagin cursat estudis al cen-
tre en què desitja ingressar quan, 
després de l’aplicació dels criteris 
generals d’accés, es produeixi una 
situació d’empat. “És una bona 
notícia per a les famílies que te-
nen clar que volen portar els seus 
fills a un centre concret, perquè 

en tenen bones referències i no 
disposen d’altres opcions que 
els donin més puntuació”, ha 
manifestat la regidora d’Educació, 
Ana Rivas (PSC). Col·legis com 
La Salle –on hi ha famílies amb 
quatre generacions d’antiguitat– 
han valorat positivament la notí-
cia. “Fa anys que pensàvem en 
aquesta possibilitat per agrair a 
les famílies la confiança que di-
positen en la nostra escola i ara 
la Generalitat ho ha oficialitzat”, 
ha destacat el subdirector del cen-
tre, Gregori Sánchez. 

Els infants preinscrits a l’escola on van estudiar els seus pares tindran priorioritat d’accés, amb cinc punts, en cas d’empat

CUrS 2011-2012

pi
la

r
 a

bi
Án

Silvia Díaz | Redacció

Jornada de portes obertes que l’institut La Ferreria va organitzar el 25 de gener passat

Els escolars 
de tercer curs 
descobreixen 
l’Ajuntament

El projecte de la Regidoria 
d’Educació ‘Coneguem l’Ajun-
tament’ es va posar en marxa 
el 28 de gener amb la visita a 
les instal·lacions del consistori 
(avinguda de la Unitat, 6) dels 
alumnes de tercer de primària 
de l’escola El Turó. Enguany 
hi participen també els col·legis 
El Viver, Elvira Cuyàs, Reixac, 
Font Freda, Mitja Costa, La Sa-
lle i La Ginesta. Els infants fan 
un recorregut guiat per l’edifici 
de l’Ajuntament i s’entrevisten 
amb l’alcaldessa, M. Elena Pérez 
(PSC), i la regidora d’Educació, 
Ana Rivas (PSC). 

Treball a classe. Les edils mostren 
als alumnes alguns dels projectes 
més destacats de la ciutat i respo-
nen les preguntes que els infants 
han preparat prèviament a classe. 
La visita també inclou una expli-
cació de com funciona el departa-
ment de Montcada Comunicació 
–responsable de Montcada Rà-
dio,  el web laveu.cat i La Veu– i 
la Policia Local. 

Silvia Díaz | Redacció

 

> Difusió dels Drets Humans entre els escolars
Els alumnes de l’escola Elvira Cuyàs van re-
bre el 25 de gener –en un acte protocol·lari 
celebrat al centre– exemplars de la segona 
edició del llibre sobre la infància i els Drets 
Humans, promogut per la Regidoria d’Inte-
gració i Cooperació. Alumnes de segon de 
primària del centre de Mas Rampinyo i de 
primer a sisè d’El Turó –que van recollir els 
lots el 18 de gener– han il·lustrat la publica-
ció. Tots els centres rebran exemplars de la 
publicació, que enguany s’ha inclòs al catà-
leg d’activitats educatives | SD

> Sentència sobre la Llei de la Dependència
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> Mor l’històric president de l’AV de Vallençana
Joan Cartañá, històric membre de 
l’AV de Vallençana-Reixac, va morir 
el 21 de gener, als 87 anys d’edat. 
Cartañá era una persona molt esti-
mada per l’associacionisme del mu-
nicipi. Nascut a Montblanc (Tarra-
gona), tenia un tarannà conciliador i 
obert al diàleg que va propiciar, entre 
d’altres, que al 2005 la Federació 
d’Associacions de Veïns de Montcada i Reixac (Favmir) el nomenés soci 
d’honor. Des del 1959 vivia amb la seva família a Vallençana | SD

Adimir s’ha fet ressò entre els seus associats d’una sentència del Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalunya que condemna l’ICASS per vulnerar la norma per 
no deixar sol·licitar la Llei de la Dependència a partir del 2 de gener de 2007, 
que és quan va entrar en vigor, sinó cinc mesos més tard. Aquest cas obre la 
possibilitat a què totes les persones que van fer la tramitació entre el maig i 
el juliol del 2007 reclamin els endarreriments amb caràcter retroactiu. Per al 
grau màxim la xifra que ha d’abonar l’administració seria d’aproximadament de 
2.500 euros. Més informació al web del col·lectiu papasdealex.org | PA

 
La delegació del Departament 
d’Ensenyament al Vallès Occiden-
tal ha confirmat a la direcció i a 
l’Ajuntament que l’institut La Ribe-
ra mantindrà el batxillerat més enllà 
de la moratòria d’un any que va es 
establir el curs passat com a me-
sura provisional ja que la intenció 
inicial de la Generalitat era suprimir 

aquest estudis al centre del carrer 
Larramendi. “Per a nosaltres és la 
millor de les notícies que podríem 
rebre” ha indicat la directora, Clara 
Vilardell, qui ha explicat que les fa-
mílies interessades a matricular els 
seus fills a primer d’ESO li havien 
mostrat la seva preocupació per 
la possibilitat que el batxillerat no 

tingués continuïtat a La Ribera. En-
guany, durant la jornada de portes 
obertes, el centre va rebre la visita 
d’una cinquantena de famílies inte-
ressades. Des del consistori, la regi-
dora d’Educació, Ana Rivas (PSC), 
també ha mostrat la seva satisfacció 
pel manteniment d’aquests estudis 
a La Ribera | SD

Serveis Territorials confirma que l’institut La Ribera mantindrà el batxillerat
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Joan 
Cartañá i Llord

En record a la seva 
dedicació altruïsta al 
moviment veïnal de 
Montcada i Reixac. 

El nostre condol 
més sentit per 

la seva pèrdua.

Junta de la FAVMiR 
Federació d’Associacions de 
Veïns de Montcada i Reixac

La Unió va lliurar el passat 29 de gener a Càritas Montcada la recaptació de 
les entrades obtingudes amb motiu de la representació d’Els Pastorets feta 
el dia 2. Una representació de l’entitat solidària, encapçalada pel mossèn 
Jaume Cases i Andreu Gràcia, va rebre un total de 1.225 euros. Càritas 
destinarà aquests diners a ajudar famílies del municipi amb pocs recursos 
econòmics | LR

> La recaptació d’Els pastorets, per a Càritas 
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La generalitat canvia les dates de la 
preinscripció del 14 al 25 de febrer
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web D’iNFÀNCiA i JOVeNTUT

La informació que apareix a www.mirjove.cat es pot consultar en diversos idiomes

El portal permet tramitar online les 
inscripcions als cursos i activitats

La Regidoria d’Infància i Joven-
tut vol que el seu nou web, www.
mirjove.cat, esdevengui el marc de 
referència dels joves per informar-
se sobre les activitats que es fan a 
Can Tauler, tallers, cursos i altres 
activitats adreçades a aquest col-
lectiu, intercanviar experiències, 
fer debats, penjar fotografies, ví-
deos i interactuar entre ells i el de-
partament municipal. El portal l’ha 
creat l’empresa Faktotum a través 
de les directrius municipals. “Hem 
recollit totes les inquietuds dels 
nostres usuaris perquè facin un 
ús extensiu del nou portal” va 
explicar la regidora d’Infància i 
Joventut, Eva Gonzalo (PSC), du-
rant l’acte de presentació del web, 
que va tenir lloc el 31 de gener a 
Can Tauler. 
Per participar als debats, rebre 
notícies i inscriure’s a cursos, els 
usuaris s’hi hauran de registrar, 
així com per penjar fotografies. Per 
garantir-ne la seguretat, qui vulgui 
aportar imatges haurà d’acceptar 
unes condicions legals i si es trac-

ta de menors, hauran de portar a 
Can Tauler un document signat 
pels pares que es pot descarregar 
des del portal. 
El web permet accedir als canals i 
xarxes socials on Infància i Joven-
tut té presència, com Youtube o Fa-
cebook. El portal inclou accessos a 
serveis com ‘L’Aprop més a prop’ 
o el Servei d’Informació Juvenil. 
El departament deixarà d’editar la 
guia d’agenda trimestral d’activi-
tats en suport paper i penjarà tota 
la informació a Internet. 

Gonzalo explica el contingut del web en presència de Dani Molina, responsable de Faktotum

Silvia Díaz | Montcada

 Propostes a Can Tauler
Durant el mes de febrer, el ci-
cle Posa’t en on que ofereix Can 
Tauler es dedicarà a la iniciació 
a la sexualitat. Els dies 8, 15 i 
22 (18h) hi haurà sessions mo-
nogràfiques dedicades a aquest 
tema. Els dies 9 i 16 es farà un 
taller de break dance; l’11, un al-
tre de percussió i el 18, classes 
de funky –totes les activitats co-
mencen a les 17.30h. El dia 12 
de febrer està previst una sortida 
en bicicleta (18h) | SD
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Carril bici
La ciudad es para todos, incluídos 
los vehículos. Los que vivimos en ella 
queremos que se adapte para que 
podamos vivir de la mejor manera 
posible y eso incluye el poder apar-
car. El encargado de Urbanismo de-
bería aprender un poco del ingeniero 
Ildefonso Cerdá (http://es.wikipedia.
org/wiki/Ildefonso_Cerd%C3%A1, 
apartado “Plan Cerdá”) que fue quien 
‘inventó’ los “chaflanes” para poder 
aparcar ya que creía que la población 
iría aumentando y se necesitarían. No 
se equivocó. En el polígono es necesa-
rio el carril bici, sí. Pero en medio de 
la ciudad, no se utiliza. Los jóvenes 
no irán por el carril, uno detrás de otro 
y en fila en plan “Verano azul”; y las 
madres no dejarán que los pequeños 
vayan por él ya que está más cerca de 
la carretera que no la acera. Los que 
realmente cogerán la bicicleta irán 
por los polígonos, cogerán esos cami-
nos para hacer km, ir de un pueblo a 
otro e ir por la montaña, pero no para 
circular por la ciudad. 
Es más necesario coger este dinero 
para pintar badenes y arreglar las 
carreteras que no para pintar los 
carriles bici. ¿Le han preguntado 
a los ciudadanos si prefieren carril 
bici antes que más sitios para poder 
aparcar? Es que estamos hablando 
(entre otras calles) de Rocamora, 
la que hace esquina con Bonavista, 
donde se ubica la pista cubierta. ¿Le 
han preguntado a todos los padres 
que llevan a sus hijos a los entrenos 
si prefieren ir en bici o más sitios 
para poder estacionar su vehículo?

Lara Guillín
Montcada 

***************
La meva més cordial felicitació a l’em-
presa i per donar els corresponents 
permisos al nostre Ajuntament també, 
per la “plantada” de “palitos rojos” 
que s’ha produit al nostre estimat po-

ble. Sembla que està relacionada amb 
el carril bici. De moment, el que acon-
segueix “la plantada”és dificultar la 
circulació per als vehicles més grans i 
treure espais d’aparcament. Ja no dic 
res de l’estretor dels carrers afectats. 
Si s’atreveixen a fer-ho a l’estimat bar-
ri de Can Sant Joan, amb problemàti-
ca d’aparcament de fa molts i molts 
anys, el caos pot ser important. 
Ànims i endavant! Per cert, als usuaris 
de la bici els agrairia que utilitzin el 
carril ja que així veuria compensada la 
“plantada” veient usuaris satisfets i el 
carril nou i lluent ben aprofitat.

Antoni Juanola
Montcada

***************
Desde el colectivo Montcada en bici 
consideramos que cualquier acción 
que sirva para pacificar las ciudades 
de manera que las personas dispon-
gan de un entorno más seguro, más 
digno y se supriman barreras arqui-
téctonicas sin entrar en conflicto di-
recto con su propia finalidad es un 
progreso. Los carriles bicis contri-
buyen a ganar movilidad, a promover 
una actividad saludable y apuestan 
por un modelo de ciudad más hu-
mana. Ahora bien, Montcada es una 
ciudad urbanísticamente complicada 
por lo que la implantación de carriles 
bici debería ser una labor meditada, 
consensuada y sobre todo práctica 
con un estudio actual de la movilidad 
en el municipio.  
Llegados a este punto, se están 
haciendo actuaciones parciales de 
carriles bicis pero no totalmente por 
sectores o ejes, por tanto, es difícil 
valorarlo puesto que no sabemos si 
estan acabados o no. Por poner un 
ejemplo, en la inacabada Ronda de 
les escoles en un tramo teóricamen-
te acabado como es bajo la auto-
pista, los coches aparcan encima y 
se ha dado el caso de que algunos 
peatones te increpan cuando les 

pides paso para poder pasar con la 
bici... Constructivamente, los bolar-
dos (piezas de plástico negras) y las 
pilonas suponemos que son correctas 
si preservan a los ciclistas, aun así 
intuimos que falta señalizacion (que 
quizás se instalará en otra fase). La 
supresión de espacio de aparcamien-
to sólo debería ser factible siempre 
que no se pierdan dichas plazas y se 
desplacen a una distancia razonable. 
Como ejemplo concreto de tramo de 
carril bici acabado tenemos el que 
va de Mas Duran al Ripoll con un re-
corrido en parte segregado y en parte 
sobre la acera. Creemos que es cor-
recto, aunque en la confluencia con 
la carretera de Ripollet habría que in-
tentar mejorar la seguridad porque en 
coche se llega a la rotonda con carril 
bici circular sin apenas visibilidad. 
Sobre el resto de los carriles, espe-
raremos a que esten finalizados para 
poder valorarlos como usuarios.

Andrés Julián
Coordinador de Montcada en bici

Réplica
En respuesta a la firmante de la carta 
titulada ‘Gossos sense lligar’, publi-
cada en el número anterior, soy uno 
de los propietarios de los perros que 
mencionas en tu escrito. Es cierto 
que los soltamos al llegar al parque 
para que se relacionen y juegen en-
tre ellos aunque dudo que a las 9 o 
a las 20h, que es cuando nos jun-
tamos un grupo de amigos, moles-
temos a nadie ya que no hay gente. 
Nuestro delito, según tu, es disfrutar 
de nuestras mascotas y mencionas 
que tendrían que denunciarnos. No 
sé si ves que en el mismo cartel que 
prohíbe a los perros se prohíbe jugar 
a fútbol, espero que también te de-
nuncien a ti. Los vecinos a los que 
mencionas en tu carta son a los que 
les molesta todo, los que creen que el 
parque es sólo de ellos y se escudan 

en una niña de 10 años para escribir 
una carta. Sin más me despido, mi 
delito es amar a los animales y, ya 
que no disponemos de ningun sitio 
habilitado para ello, lo hacemos en 
un parque que siempre está vacío.

José Acuña
Terra Nostra

Más papeleras
Ando por la calle con un paquete aún 
caliente en la mano buscando desepe-
radamente dónde depositarlo. Mi per-
rito camina tranquilamente a mi lado 
como un concejal del Ayuntamiento 
o un técnico urbanístico, o sea, to-
talmente inconsciente de la existen-
cia o la necesidad de papeleras en 
las calles. En la calle Mayor, a pesar 
de la reciente remodelación, andas en 
apuros si tu fiel mascota no deposita 
al lado de las pocas papeleras que hay 
en todo su recorrido. Y en la calle San 
Antonio, ni te cuento. No hay ni una. 
La gente se queja de que hay cacas de 
perros por la acera o la calzada. Es-
toy de acuerdo. Es muy desagradable. 
Pero tiene fácil solución, aunque pare-
ce que nos lo quieren poner difícil.

Charles Bulch
Montcada

Servicio de pediatría
Según una noticia publicada en el úl-
timo número de La Veu, el servicio 
de pediatria se mantendría también 
en el centro pero, según el ambu-
latorio, todos los pediatras pasan al 
CAP Les Indianes. Concretamente a 
mi hijo lo han derivado allí cuando 
yo vivo a 10 metros del de la pla-
za Lluís Companys. Me lo han co-
municado en persona, la última vez 
que he llevado a mi hijo al médico y 
también por carta. Y no soy la única, 
tengo amigos y conocidos que están 
igual que yo.

M. R. R. 
Montcada

La bústia del lector
laveu.cat/latevaveu
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Fil directe amb l’ajuntament

El proper número, el 18 de febrer

Per què s’ha fet el carril bici a la banda esquerra del carrer Rocamora i no 
a l’altra? Així tindríem més lloc per aparcar. Quan deixarà de funcionar la 
zona blava al carrer Guadiana? Sergi Fernández I Montcada

El carrer Rocamora és de baixada cap a l’av. de la Ribera i, com estem 
habituats a veure la circulació en sentit contrari per l’esquerra, és per 
això que el carril bici s’ha fet en aquesta banda, separat amb pilones 
perquè els ciclistes se sentin protegits. Pel que fa a la zona blava, 
l’eliminació de les places del carrer Guadiana està condicionada a 
l’adjudicació del nou contracte per a la gestió d’aquests espais. El pro-
cediment havia d’estar enllestit al novembre però es va haver de re-
petir a causa d’una al·legació. Tan aviat com sigui possible, les places 
s’eliminaran | Juan Parra, president de l’Àrea de Política Territorial 
(PSC) i M. Carmen Porro, presidenta de l’Àrea Interna (PSC)

el clic

Restes de banderoles

Aquesta es la vista que tenim al carrer Carrera-
da des del darrer 28 de novembre del 2010…
les restes dels cartells que el partit Iniciativa 
per Catalunya-Verds va penjar davant l’institut  
Montserrat Miró i Vila. Fins quan haurem de pa-
tir aquesta incidència al paisatge urbà? No es 
fan càrrec els partits de la despesa de penjar i 
despenjar aquestes banderoles? No hi ha una 
normativa que sanciona aquest comportament? 
Francament, el problema seria el mateix al mar-
ge del partit polític, però no deixa de ser irònic 
venint d’un que es defineix com a ecologista.

Isabel Mateos. Montcada Nova

Envia la teva foto a som@laveu.cat

>Editorial
Carril bici
A partir d’ara, gràcies a la xarxa 
ciclable, els ciutadans tindran 
més facilitat per desplaçar-
se per dins del municipi amb 
bicicleta. Les connexions del 
centre amb Mas Rampinyo, la 
Font Pudenta, la Ribera i Can 
Sant Joan han quedat traçades 
amb carrils segregats o bé limi-
tant la velocitat de la circulació 
a 30km/h per determinats vials 
en què els ciclistes hauran de 
compartir l’espai amb els ve-
hicles a motor. Amb la crea-
ció d’aquesta xarxa, el govern 
ha apostat fort per potenciar 
l’ús de la bicicleta a la ciutat 
i és lògic que els canvis que 
això comporta hagin suscitat 
reticències entre la població. 
La secció de cartes d’aquest 
mitjà és un bon baròmetre 
del que es cou al carrer i con-
vé que l’Ajuntament en pregui 
nota per introduir-hi millores, si 
s’escau, o per informar amb de-
tall d’aquells aspectes que, per 
desconeixement, puguin sem-
blar inadequats, sense arribar 
a ser-ho.
D’entrada, pocs s’atrevirien a 
qüestionar els beneficis que im-
plica poder anar en bicicleta pel 
nucli urbà. De fet, això és sovint 
motiu d’enveja respecte altres 
països on aquest costum està 
força estès. Però, com tot, per-
què un hàbit acabi arrelant, cal 
que la gent el faci seu. Si els 
recorreguts marcats són pràc-
tics i segurs possiblement seran 
utilitzats. Encara que l’èxit de la 
xarxa també dependrà del grau 
de conscienciació de la ciutada-
nia en general i el respecte entre 
ciclistes, conductors i vianants. 
Els primers, hauran de seguir, 
com la resta, les normes de cir-
culació; els conductors, els límits 
de velocitat, i els vianants, els es-
pais reservats a les bicicletes. 
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portaveus municipals
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Opinions dels grups polítics amb representació al Ple

M. Carmen Porro
Portaveu del PSC

Hem de parlar sobre el futur de l’Hospital
Després que el nou conseller de Salut, de CiU, 
hagi anunciat retallades en les inversions previstes 
a conseqüència del dèficit sanitari, des del PSC 
volem transmetre la necessitat de la construcció 
d’aquest equipament a nivell comarcal i demanar 
que la conselleria el mantingui com a actuació 
prioritària. Aquest equipament sanitari ha estat 
reivindicat tant pels alcaldes i alcaldesses com per 
la societat dels municipis als que haurà de donar 
servei i què, a hores d’ara, pateixen les mancan-
ces d’uns recursos hospitalaris insuficients per a 
la demanda existent. Per què volem tornar a parlar 

ara de la construcció de l’Hospital? Doncs perquè 
les declaracions del conseller ens han deixat pre-
ocupats. En elles, ha afirmat que el departament 
disposarà en aquest exercici de 850 milions euros 
menys i que això exigeix introduir “flexibilitat en la 
gestió dels centres i reorganitzar les regles de joc”. 
Textualment: “Hem de fer reenginyeria de tot el sis-
tema sanitari. Sense canvis, no resistirem (...)”.
Pensem que la Conselleria de Salut ha de vetllar 
per l’atenció sanitària a Catalunya, per disminuir 
les desigualtats en salut, per un sistema més equi-
tatiu i millor i que és feina d’altres el compliment 

de les mesures del Pla d’Estabilitat i Creixement 
de la Unió Europea. Les garanties de salut són un 
dret i una obligació de les Administracions, potser 
hi ha d’altres llocs a on es pot aplicar la reengi-
nyeria. No està de més què es faci un seguiment 
acurat dels projectes per evitar el malbaratament 
dels recursos, però el que no es pot permetre és 
fer publicitat del sector privat de sanitat des de la 
Conselleria. Quan es forma part d’un govern que 
està al servei de tot el país s’ha de tenir com a 
principal objectiu el deure de vetllar pels interes-
sos comuns i públics.

Lo virtual y lo real
El nuevo Gobierno de la Generalitat de CiU ha 
decidido paralizar los proyectos de inversión, 
entre ellos el Hospital Ernest Lluch que se iba 
a construir en Montcada para dar servicio a los 
municipios de Ripollet, Cerdanyola, Barberà y 
Montcada. La atención sanitaria es uno de los 
déficits más importantes de Montcada, varias 
han sido las quejas de los vecinos al respecto, 
se han recogido firmas reclamando una mejor 
atención en los ambulatorios, un incremento en 
los servicios de ginecología y pediatría, un mayor 
número de especializaciones, etc. y siempre han 

contado con nuestro apoyo. El anuncio de la 
construcción de un hospital público en nuestro 
municipio sirvió para acallar las quejas, pero des-
de que se anunció la construcción del hospital 
y su puesta en marcha en el 2006, han pasa-
do siete años y no han empezado las obras. El 
principal motivo de la demora ha sido el retraso, 
por parte del gobierno municipal PSC-CIU, en la 
cesión de los terrenos, todo por querer desarro-
llar una gran operación urbanística en la zona. 
Como siempre, su prioridad nunca han sido 
las personas. El gobierno municipal PSC-CIU 

durante estos años se ha dedicado a vender 
humo. Dedica mucho tiempo y dinero a presen-
tar proyectos virtuales que después no se ma-
terializan, Zona 15 de Terra Nostra, Residencia 
Les Vinyes, Soterrament de la línea de Portbou 
y ahora el Hospital Ernest Lluch.
Defendemos el Hospital Ernest Lluch como un 
centro sanitario imprescindible y su gestión 
100% pública, pero no olvidemos el servicio de 
atención primaria de nuestros ambulatorios. Hoy 
por hoy el hospital es algo virtual, lo real es la falta 
de servicios en los ambulatorios de Montcada.

¡Cuanta hipocresía con el Hospital!
Algunos creen que en política todo está permitido. 
Aquellos que tan alto gritaban para que el anterior 
Govern de la Generalitat construyera el famoso Hos-
pital Ernest Lluch en Montcada, tienen ahora la res-
ponsabilidad de gobernar en Catalunya y, por tanto 
de construirlo, y ya han manifestado que no es una 
prioridad para ellos y que seguiremos unos cuantos 
años más sin hospital. La sociovergencia en Mont-
cada ya tiene otro denominador común: ambos 
(PSC y CiU) niegan la construcción de dicho equi-
pamiento sanitario para nuestra ciudad. ¿Cuánto 
tiempo más tendremos que aguantar gobiernos 

que nos mientan? ¿Recuerdan ustedes cuántas 
veces los alcaldes socialistas y la Consellera de 
Salut habían puesto primeras piedras e inaugura-
do las obras del hospital inexistente? El Partit Po-
pular somos conscientes de la situación de crisis 
económica que sufren actualmente también todas 
las administraciones públicas pero la sanidad y, en 
general, el gasto social, es lo último que debería 
verse afectado por los recortes presupuestarios. 
Por otro lado, estamos viendo estos días cómo nos 
destrozan aún más la ciudad y nuestras calles con 
ese patético e innecesario carril bici por el que no 

transita ni una sola bicicleta y que tantas plazas 
de aparcamiento ha eliminado. Fíjense cuántos 
ciclistas usan el famoso carril bici (uno o ningu-
no) y, en cambio, cuántos vecinos no encuentran 
dónde aparcar sus vehículos. Considero una bar-
baridad lo que se ha hecho en nuestros barrios 
con la implantación de este carril y que además 
nos ha costado cerca de 400.000 euros a todos 
los ciudadanos. ¿No les parece simplemente un 
disparate en los tiempos que corren? Pues miren 
ustedes, esto es lo que nos depara la sociovergen-
cia de Montcada.

Sense solta ni volta o... amb molta volta
En aquest darrer Ple, el punt estrella de l’ordre del dia 
ha estat la tramitació de la modificació puntual del 
PGM per poder donar cabuda a un hotel al costat del 
–futur?– Hospital Ernest Lluch. El govern argumenta-
va que aquests nous usos comercials privats respo-
nen a necessitats públiques i socials. Això s’aprova 
tres setmanes després que el conseller de Salut, Sr. 
Boi Ruiz, descartés la creació de nous equipaments 
sanitaris. I amb tot, tampoc té sentit, encara que es 
construís l’hospital justificar la creació d’un hotel per 
donar allotjament als familiars dels pacients, ja que 
l’àmbit d’actuació és Cerdanyola, Ripollet, Barberà i 

Montcada, els municipis que vam cedir els terrenys 
públics per a la construcció d’un hospital públic o 
de gestió pública. En faig esment perquè el Sr. Boi 
Ruiz era, abans de ser conseller, president de la 
Unió Catalana d’Hospitals, la patronal dels centres 
concertats, i el seu model passa per “Propongo que 
el Pacto por la Sanidad recoja el copago, una subida 
de la financiación sanitaria y los modelos de gestión 
público-privado”, com va declarar al Congrés dels 
Diputats. Això fa pensar que des de la Generalitat 
es podria proposar la construcció d’un hospital amb 
gestió privada per al qual, en no limitar-se el seu àm-

bit d’actuació als nostres municipis, l’hotel seria un 
regal. I mentre el nostre govern es preocupa de co-
brir les “necessitats socials imperioses” requalificant 
uns terrenys per fer un hotel al costat d’un hospital 
inexistent (comptant que no s’hi amagui res al dar-
rere), els serveis sanitaris més quotidians i que es 
donen en CAPS d’arreu, a Montcada són pèssims 
o inexistents. Per a una senzilla radiografia hem 
d’anar a Sant Andreu; per al servei de ginecologia 
ens deriven a Cerdanyola; el servei de pediatria està 
sota mínims... O bé el govern municipal no toca de 
peus a terra, o bé intenta aixecar-nos la camisa.

Eva García
Portaveu del PPC

Josep M. González
Portaveu d’ICV-EUiA

Una Montcada millor
La situació econòmica del país i de la nostra 
ciutat és ben coneguda. Tenim un 17% d’atur, 
d’aquest un 40% d’atur juvenil, i un 32% de fra-
càs escolar; tot plegat marca un panorama de-
solador que pateixen moltes famílies de la nostra 
ciutat.
Davant d’aquesta crua realitat no es pot fer mà-
gia. No apareixerà ningú genial que amb un joc 
de mans trobi la vareta màgica. Varetes no, però 
des de Convergència estem treballant amb ho-
nestedat, rigor, coherència i sobretot amb sen-
tit comú, per oferir un projecte de futur per a 

Montcada. No ens volem posar de costat perquè 
l’onada ens passi de llarg, ens volem posar de 
front per liderar, abordar i superar aquesta crisi 
tant dura, posant Montcada per damunt d’ideo-
logies concretes.
No ho volem fer sols, perquè creiem que no ho 
podem fer sols. Per això estem treballant amb 
molta gent independent, conciutadans nostres, 
que tenen coses a dir i que volen ser protagonis-
tes del seu futur i de les seves famílies. Arquitec-
tes, enginyers, metges, informàtics, gent corrent, 
gent que viu a Montcada estan treballant colze a 

colze amb Convergència per elaborar un projec-
te de futur de ciutat, engrescador il·lusionant. Un 
projecte obert a tothom, també a tu. Si creus que 
hi pots aportar quelcom en positiu, et convidem 
a participar-hi, sense cap condicionant.
Estem segurs que a base d’esforç i de creativi-
tat, de pencar i de tenir idees, alguns projectes 
fracassaran però d’altres aniran be. La crisi és la 
nostra primera prioritat. Si no li donem la volta 
a la situació econòmica, la resta de debats de 
ciutat seran estèrils. Nosaltres estem convençuts 
que entre tots ens en sortirem.

Joan Maresma
Portaveu de CiU

Marta Aguilar
Portaveu d’Esquerra
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Hora del conte
‘Kamishibai’, a càrrec de Sira Andreu

11 dE fEBRER, 18h
BiBLiotECA ELiSEndA dE MontCAdA

13 dE fEBRER, 8h
CoL·LEGi LA SALLE MontCAdA

5 l dissabte
Campionat. De Catalunya de karate en 
les categories aleví, infantil i juvenil. Hora: 
9h. Lloc: Pavelló Miquel Poblet. Organit-
za: Club Shi-kan i Federació Catalana de 
Karate.

Visita. A La Pedrera i al Palau Muntaner. 
Hora: 11h. Lloc: Passeig de Gràcia/Pro-
vença. Organitza: Fundació Cultural.

6 l diumenge
Korfbal. Partits de la Copa Catalana de 
Korfbal. Hora: 10h. Lloc: Pista coberta 
municipal. 

Inauguració. De la plaça Nicaragua de 
Can Sant Joan. Hora: 11.30h (veure 
més informació a la pàgina 8).

9 l dimecres
Taller. De cuina a càrrec de M. Àngels 
Puntas. Hora: 20h. Lloc: La Unió de Mas 
Rampinyo.  Organitza: Grup de Dones.

10 l dijous
Presentació. De la versió actualitzada del 
Pla Estratègic de Ciutat. Hora: 18h. Lloc: 
Sala Institucional de la Casa de la Vila. 

11 l divendres
Hora del conte. Kamishibai, a càrrec de 
Sira Andreu. Hora: 18h. Lloc: Biblioteca 
Elisenda de Montcada. 

Inauguració. De l’exposició de 
l’Associació de Puntaires de Montcada 
Centre. Hora: 19.30h. Lloc: Casa de la 
Vila.

12 l dissabte
Visita. A la Via Laietana. Hora: 11h. Lloc: 
c/Fontanella-Via Laietana. Organitza: 
Fun dació Cultural Montcada.

Festa. Sopar i ball de Sant Valentí al 
Casal de la Gent Gran Casa de la Mina. 
Hora. 20.30h.

13 l diumenge
Sortida. Montcada Camina a La Con-
reria. Hora: 8h. Lloc: Col·legi La Salle. 
Organitza: El Cim.

Visita. Les fàbriques de Poble Nou. 
Hora: 11h. Lloc: Sortida del metro La 
Llacuna (L-4). Organitza: Fundació Cul-
tural Montcada.

Teatre.  ‘El xarlatan’, de Teatre de Guerri-
lla. Hora: 19h. Lloc: Auditori Municipal. 
Preu: 8 euros.

14 l dilluns
Preinscripcions. Per al curs escolar 

2011-2012 . Fins al 25 de febrer (veure 

pàgina 16).

15 l dimarts
Xerrada. Sobre la nova regulació catala-

na de la persona i la família, a càrrec de 

Xavier Felip Arroyo. Hora: 18.30h. Lloc: 

Sala Institucional de la Casa de la Vila.

Taller. De cuina impartit per Magda Salat 

i Antonio Figueroa. Hora: 20h. Lloc: Abi 

(Colon, 5). Preu: 10 euros per al soci i 

15 per a la resta.

Protesta. Apagada general contra 

l’incre ment de les tarifes elèctriques. 

Hora: 22h.

17 l dijous
Presentació. De la novel·la ‘El sueño ha 

terminado’, de Juan Manuel Escrihue-

la (Quarentena Ediciones, 2010). Hora: 

19h. Lloc: Biblioteca Elisenda de Mont-

cada. 

ajuntament 935 726 474
ambulàncies 061
atenció ciutadana 010
Sanitat Respon 902 111 444
Mossos d’Esquadra 088-112
policia Local 092
policia Nacional 935 642 450
Taxis 936 917 600Te
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rivas, c. conca,10
Duran, av. terra nostra, 37
J.recasens, av.catalunya, 65
Guix, c. major, 25
Miró, c. orquidea, 8
J.relat, c. major, 89
Pardo, c. masia, 2
Vila Nieto, països catalans, 51
J.Vila, pg. Jaume i, 26

4 5 6

11 12 138 9 107

14

recasens V.nieto V.nieto

Guix recasens recasensDuran J.Vila pardorivas 

pardorivas Duran J.VilaJ.relat

16 1817
Guix Guix

19 20

febrer

‘Montcada Camina a...’ 
La Conreria
Organitza: El Cim

Tel. 935 751 289  |  De dimarts a dissabte: 17 a 21h.  Diumenge: 11 a 14h

Tel. 934 451 888  |  De dilluns a divendres: 8 a 22h. Dissabte:10 a 14h i 17 a 19h. Diumenge:10 a 14h

Tel. 935 651 122  |  De dilluns a divendres: 9 a 15h i 17 a 21h. Dissabte: 10 a 14h i 17 a 19h. Diumenge: 10 a 14h

exposició

ESCULTURA I pINTURA
de Manel Lahoz
Fins al 20 de febrer

Exposició de 
l’Associació 
de puntaires
 
11 de febrer, 19.30h

Teatre 
El XARLATAN
Teatre de Guerrilla
13 de febrer, a les 19h
preu: 8 euros

sala 
principal

EXpOSICIÓ
‘benestar amb les 
Formes i els colors’
De carmen Zapata
Fins al 13 de març 
sala sebastià heredia

TeATre FAMiLiAr
‘el trapella pere i el llop’
27 de febrer, 12h
sala Joan Dalmau

15
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NOVEL·LA SOBRE LENNON
‘El sueño ha terminado’ es presenta 
a la Biblioteca Elisenda de Montcada

Les comparses que vulguin parti-
cipar a la Rua de Carnaval 2011, 
el 5 de març, i beneficiar-se dels 
ajuts municipals, ja poden apun-
tar-se a l’Oficina d’Atenció Ciu-
tadana (OAC) de l’Ajuntament 
presentant el full d’inscripció, 
que es pot obtenir a la mateixa 
OAC, a la Regidoria de Cultu-
ra, al Kursaal,  a les biblioteques 
i als centres cívics de La Ribera, 
Terra Nostra i  Can Cuiàs. El do-
cument també es pot descarregar 
des del web www.montcada.cat. Els 
ajuts, que s’han incrementat en 
100 euros per grup respecte l’any 
passat, van des dels 450 euros 
per a les colles més petites, fins 
als 1200 per a les més grans. Les 
comparses locals de nova creació 
rebran una subvenció extraor-
dinària de 150 euros, la mateixa 
quantitat que les de més de 25 
persones de fora del municipi. El 
termini d’inscripció finalitza el 25 
de febrer. 

Novetats. Totes les comparses 
hauran de desfilar fins al pavelló  
Miquel Poblet, on tindrà lloc el 
sambòdrom, tot i que fer l’exhi-
bició de ball serà opcional. Com 
a novetats, hi haurà una menció 
especial per al participant més 
gran i més jove de la Rua (el tro-
feu Ganàpia i el Patufet) i una 
coreo grafia conjunta oberta a 
tots els grups. 

CArNAVAL 2011

Les subvencions oscil·len des dels 450 euros per a les colles més petites, fins als 1200 per a les més grans

Les comparses ja poden sol·licitar 
ajuts per sortir a la Rua el 5 de març
Laura Grau | Redacció

Una de les comparses participants desfilant per la plaça de l’Església durant la celebració de la Rua de Carnaval del 2010
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Obert el concurs 
de contes per 
a nens ‘Vet 
aquí un gat’
Fins al 3 de març estarà obert 
el termini del XIIIè Premi de 
Contes ‘Vet aquí un gat’ que 
convoca l’Ajuntament i que 
s’adreça a persones majors de 
18 anys. La narració ha de 
ser en català, inèdita i de tema 
lliure, i s’ha de dirigir a infants 
d’entre 6 i 9 anys. L’extensió 
dels treballs és d’un mínim de 
5 i un màxim de 10 fulls i es 
presentaran en un sobre tan-
cat amb títol i pseudònim, per 
correu postal o personalment a 
l’Oficina d’Atenció Ciutadana 
(OAC). També hi ha la possi-
bilitat de fer-ho per correu elec-
trònic, a l’adreça ajuntament@
montcada.org. El primer premi 
està dotat amb 800 euros i el 
finalista, amb 400 | LG

‘Els Contes d’en 
Sergi’ arriba a 
la 12a edició
El grup La Ballesta convoca el 
XIIè Premi ‘Els Contes d’en Ser-
gi’. El certamen anima els nens 
d’entre 6 i 12 anys a escriure 
contes amb il·lustracions. Els tre-
balls es poden presentar a l’Audi-
tori i a l’Espai Jove Can Tauler 
abans del 15 de febrer. El jurat 
valorarà els elements fantàstics, 
les descripcions i els diàlegs i lliu-
rarà 5 premis per cada categoria 
–de 6 a 9 anys és una i de 10 a 
12, l’altra. Els treballs  premiats 
es publicaran en un volum reco-
pilatori a l’abril, amb motiu de la 
Diada de Sant Jordi | LG 

Els comerços locals podran con-
tribuir a ambientar les festes de 
Carnaval participant en el con-
curs d’aparadors que organitzen 
per primera vegada les regidori-
es de Cultura i Comerç, amb el 
suport de les associacions de 
comerciants del municipi. Els 
establiments participants hauran 
de guarnir el seu aparador amb 
motius referents al Carnaval, ja 
sigui amb productes tradicionals 
o bé amb elements relacionats 
amb la festa. El jurat valorarà 
l’originalitat i l’adequació a la te-

màtica dels productes i recursos 
propis de la botiga, així com les 
disfresses o complements que 
portin els dependents. El jurat 
estarà format per representants 
de les associa cions de comerci-
ants de Montcada i de la Cam-
bra de Comerç de Sabadell, que 
faran les visites acompanyats del 
Rei Carnestoltes. 

Procés. El 22 de febrer s’efec-
tuarà la primera ronda per com-
provar que els comerços inscrits 
tinguin l’aparador decorat –els 

qui no l’hagin guarnit no passa-
ran a la segona ronda. La visita 
oficial del jurat tindrà lloc l’1 de 
març dins l’horari comercial ha-
bitual. El veredicte es farà públic 
al pavelló Miquel Poblet el 5 de 
març, en el marc de la festa de 
Carnaval (al voltant de les 21h) i 
el premi consistirà en una estada 
de cap de setmana per a dues 
persones en un hotel de Salou. 
La inscripció s’ha de formalitzar 
al Departament de Promoció 
Econòmica (Alt de Sant Pere, 
73)  fins al 16 de febrer | LG

Comerç i Cultura convoquen un concurs d’aparadors de Carnaval

QUIM FERRER, A L’AUDITORI
Teatre de Guerrilla presenta 
l’espectacle ‘El xarlatan’
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Fins al 13 de març es podrà vi-
sitar a la Sala Sebastià Heredia 
de l’Espai Cultural Kursaal l’ex-
posició d’aquarel·les ‘Benestar 
amb les formes i els colors’, de 
Carmen Zapata, artista autodi-
dacta de 43 anys i veïna de Can 
Sant Joan. Durant la inaugura-
ció, feta l’1 de febrer, l’autora 
va manifestar la seva satisfacció 
per exposar en un espai com el 
Kursaal i va fer referència a la 
seva afició a pintar, que va néi-
xer “com a forma d’expressar 
la bellesa que podem sentir en 
el nostre interior a pesar que 
la nostra salut pugui estar de-

teriorada”. Precisament el títol 
de l’exposició al·ludeix a l’efecte 
terapèutic que va tenir per a ella 
pintar durant la convalescència 
d’una malaltia. Zapata va acabar 
mostrant una aquarel·la, de tons 
negres i grisos, titulada ‘El As-
land’ que va penjar amb la resta 
d’obres per posar en evidència 
“un aspecte del paisatge que 
m’envolta que em desagrada 
profundament i que voldria 
que desaparegués”, referint a 
les instal·lacions de la fàbrica 
Lafarge. L’acte va comptar amb 
l’alcaldessa, M. Elena Pérez 
(PSC), i la regidora de Cultura, 
Amèlia Morral (CiU).

L’artista Carmen Zapata, davant d’una de les obres de l’exposició del Kursaal titulada ‘Vida’

PiNTUrA

Laura Grau | Montcada

exPOSiCiÓ

L’Associació de puntaires porta l’art 
de fer costura a la Casa de la Vila
La mostra inclourà roba de casa i vestits guarnits amb punta de coixí, vainica, ganxet i brodat

L’Associació de Puntaires de 
Montcada centre inaugura l’11 
de febrer a la Casa de la Vila 
(19.30h) una mostra de les seves 
creacions a partir de l’agulla i el 
fil. A més de les puntes de coixí, 
les membres del grup també fan 
brodats, ganxet i vainiques que 
serveixen per guarnir tot tipus 
de roba de casa i, fins i tot, ves-
tits i complements. El col·lectiu 
està format per una trentena de 
dones, d’entre 50 i 80 anys, que 
aprenen i perfeccionen els seus 
coneixements amb la professora 
M. Carmen Sánchez i la seva 
ajudant, Pepita Gil. 

Filigranes. Segons Sán chez, “l’ex-
posició permetrà con templar 
veritables obres d’artesania 
de gran preciosisme, en què 
les alumnes s’hi han pas-

sat moltes hores treballant”. 
La mostra in clou rà joies fetes 
per les alumnes de l’altre taller 
que fan. El grup es reuneix els 
dilluns i els divendres de 15h 
a 17h a la Casa de la Vila per 
fer costura i petar la xerrada. 

Periòdicament, participa en tro-
bades arreu de Catalunya, com 
la que va tenir lloc l’any passat 
a Badalona, amb la participació 
de més de 4.000 puntaires. “Es 
que això, si t’agrada, enganxa 
molt”, diu Sánchez.

Les puntaires de Montcada centre es reuneixen el dilluns i els divendres a la Casa de la Vila
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Carmen zapata transmet 
emoció i vitalisme en 
una sèrie d’aquarel·les
L’autora montcadenca defensa l’efecte terapèutic de la pintura

Ja
Vi

er
 F

er
n

Án
D

eZ

L’Agrupació Fotogràfica de Montcada i Reixac 
(Afot mir)  té com autor convidat aquest mes i 
fins al 6 de març el fotògraf i periodista basc 
Javier Fernández Domínguez (Vizcaya, 1988) 
que exposa al Centre Cívic Antigues Escoles 
de Mas Rampinyo –seu de l’entitat– una sèrie 
de fotografies titulada ‘Drets’, formada per 15 
imatges les quals, segons l’autor, “volen mos-
trar els drets fonamentals que haurien de te-
nir les persones, independentment de la seva 
condició i el seu origen” | LR  

> Mostra sobre els drets 
humans a l’Afotmir

Laura Grau | Montcada
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eSCULTUrA i PiNTUrA

Manel Lahoz rep un reconeixement 
a la seva llarga trajectòria artística
L’autor, de 86 anys, exposa una mostra de la seva obra  a l’auditori fins al 26 de febrer

La inauguració de l’exposició 
d’escultura i pintura de Manel 
Lahoz, feta el 20 de gener a 
l’Auditori, va esdevenir un acte 
d’homenatge a la seva trajectò-
ria artística per part de l’Ajunta-
ment i la Fundació Cultural, re-
presentants de la qual van parlar 

de la vida, el caràcter i l’obra de 
l’autor, qui va sorprendre el pú-
blic repartint petites escultures 
que va treure de les butxaques 
del seu vestit, després de mani-
festar el seu agraïment. Un dels 
moments més emotius va ser 
la projecció d’un documental 
on amics i familiars parlaven 

de la personalitat carismàtica 
de Lahoz i la seva versatilitat 
creativa. L’alcaldessa, M. Elena 
Pérez (PSC), i la regidora de 
Cultura, Amèlia Morral (CiU), 
van destacar la seva implicació 
en la vida cultural del municipi 
i el van obsequiar amb una lito-
grafia de Joan Capella

Manel Lahoz abraça un dels seus amics, Antoni Orihuela, de la Fundació Cultural, mentre l’alcaldessa i la regidora de Cultura l’aplaudeixen

Laura Grau | Redacció
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Escrihuela especula sobre 
la vida de Lennon si no 
hagués estat assasinat
‘El sueño ha terminado’ es presenta a la Biblioteca Elisenda 

Què hagués passat si John Len-
non no hagués estat assassinat el 
8 de desembre de 1980? Aquest 
és el punt de partida de ‘El sue-
ño ha terminado’ (Quarentena 
Ediciones, 2010), la primera 
novel·la del crític musical Juan 
Manuel Escrihuela, que vindrà 
a Montcada el 17 de febrer per 
presentar-la a la Biblioteca Eli-
senda de Montcada (19h). El 
llibre va sortir publicat el pas-
sat desembre, coincidint amb el 
trentè aniversari de la mort del 
músic. L’autor converteix en 
personatges a Lennon i la resta 
de components dels Beatles i 
al mateix assassí, Mark David 
Chapman, creant un trama de 
suspens, amb pinzellades d’hu-
mor i de crònica musical.

Evolució professional. Escrihuela   
(Barcelona, 1957) es va inte-
ressar  pel món del rock al 1972 
i, després d’un procés de forma-

ció, va arribar a convertir-se en 
crític i historiador del gènere 
en tota la seva diversitat. Col-
labora habitualment en revistes 
especialitzades del món de la 
música i ha escrit monografies 
sobre grups com els Beatles i els 
Eagles i artistes com David Bo-
wie, Elton John, Paul McCart-
ney i Joan Manel Serrat, entre 
d’altres. 

Laura Grau | Montcada
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Escrihuela, en una imatge de promoció



24 1a quinzena | Febrer 2010Cultura

Si quan va muntar l’empresa 
Koala Projects al 2004 li ha-
guessin dit al montcadenc Noel 
Moraleda que s’encarregaria de 
la instal·lació lumínica i el mun-
tatge audiovisual de la mítica 
sala El Molino de Barcelona, 
no s’ho hagués cregut, però, 
el cert és que això va passar al 
2010.  Tot i ser una obra impor-
tant, sobretot pel ressó medià-
tic, Koa la Projects ha assumit 
projectes de molta més enver-
gadura com la del pavelló ‘Tor-
re del Agua’ de l’Expo 2008, a 
Zaragoza, amb un pressupost 
d’1.250.000 euros. 

Trajectòria imparable. L’empresa 
la dirigeixen ell i dos socis més i 
compta amb una plantilla de 16 
persones. Una de les primeres 

feines que els van encarregar 
va ser la celebració al Camp 
Nou del títol de Lliga 2004-05 
del Barça de Rijkaard. “Des de 
llavors ha estat un no parar”, 
afirma Moraleda. Una de les 

obres de les que està més satis-
fet és l’equipament tècnic del 
nou tea tre del Montcada Aqua: 
“Els montcadencs han de sa-
ber que tenen una instal·lació 
de primer nivell”.

El montcadenc Noël Moraleda, a l’interior d’El Molino, que va reobrir les seves portes a l’octubre

Descarat, divertit, cregut, hipò-
crita, tendre, farsant, manipula-
dor, mercenari, proper, humà... 
són alguns dels adjectius que 
serveixen per definir el prota-
gonista de l’obra ‘El Xarlatan’, 
protagonitzada per Quim Mas-
ferrer, de la companyia Teatre 
de Guerrilla. El monòleg , que 
es podrà veure a l’Auditori Mu-
nicipal el 13 de febrer (19h), 
recu pera la figura romàntica 
del xarlatà que recorria els po-

bles venent remeis per curar tot 
tipus de mals ja fossin del cos 
o de l’ànima. Experta en l’hu-
mor corrosiu i en la paròdia, 
la companyia trasllada aquest 
personatge a l’època actual per 
donar una visió irònica sobre 
l’allau de teràpies que prome-
ten ajudar-nos a aconseguir el 
nostre benestar i la tant anhe-
lada felicitat. El resultat és una 
autèntica sessió de risoteràpia 
contra la càrrega de males ener-
gies que ens envolta.

L’actor de Teatre de Guerrilla, Quim Masferrer, és el protagonista absolut d’’El xarlatán’

TeATre

Laura Grau | Montcada

JOVe eMPreNeDOr

Llum i so montcadencs a El Molino 
i al nou teatre del Montcada Aqua
Noël Moraleda és un dels tres socis de Koala projects, una empresa de projectes audiovisuals
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Quim Masferrer recupera 
el personatge del xarlatà
L’obra es representarà el 13 de febrer a l’auditori Municipal
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Laura Grau | Montcada

Pep Martínez, de l’AV de Can Sant 
Joan, ha reprès les vetllades poèti-
co-musicals ‘Coses que passen’, 
que es fan al Kursaal el primer 
dimarts de cada mes. La primera 
sessió, que es va fer l’1 de febrer, 
es va dedicar a Caritat García, veïna 
del barri que va morir recentment 
a l’edat de 88 anys. Martínez va 
explicar vàries històries inspirades 
en la vida real, amenitzades amb 
música en directe i poemes reci-
tats per gent del barri  | LR

> Retorna el cicle 
‘Coses que passen’
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el retro-visor
Laura grau

Fundació Cultural Montcada

El pas del temps no només can-
via el paisatge dels pobles i ciu-
tats sinó també els seus sons. 
Actualment resulta molt difícil 
escoltar el so agut del bufaca-
nyes, un flabiol de set forats que 
feia servir l’esmolador per avisar 
els veïns de la seva arribada al 
poble. Antigament els esmolets 
portaven una pedra d’esmolar 
en forma de roda que anava aco-
plada a un cavallet de fusta que 
feien girar amb els peus. 

A partir del segle XX duien la 
mola en una bicicleta, que des-
prés va ser substituïda per una 
motocicleta, com l’esmolet de la 
fotografia. L’aparició dels gani-
vets d’inox, que no cal esmolar 
tan sovint, i la reducció del seu 
cost, va provocar la desaparició 
progressiva d’aquest ofici en el 
món occidental.

S’afilen ganivets, navalles i tisores!
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Un esmolet ambulant fa la seva feina en un carrer de Can Sant Joan a final dels anys seixanta

La figura de l’esmolet ambulant ha anat desapareixent del paisatge sonor dels pobles i ciutats

Antigament duien 
una pedra d’esmolar 
acoplada a un 
cavallet de fusta

L’Abi convoca 
el 15è premi 
de Narrativa 
Curta Ateneu 
Domingo Fins

Un seixantena 
de joves pren 
part al càsting 
de La Salle

Un total de 63 joves, la majoria 
exalumnes i alumnes del col-
legi La Salle, van acudir al pri-
mer càsting que va convocar el 
Grup de Teatre de La Salle per 
triar els actors que participaran 
al seu nou muntatge, amb mú-
sica i veus en directe per prime-
ra vegada en la seva història. 
Del gruix d’aspirants, 32 es van 
presentar a les proves de veu i 
la resta per a les coreografies. 
“Estem molt contents amb la 
resposta que hem tingut, tot i 
que, com ens acostuma a pas-
sar, ens falten nois”, ha expli-
cat la directora, Rosa Labrador. 

Segon càsting. De moment, no 
s’ha descartat cap dels aspirants, 
que estan convocats a un segon 
càsting a l’escola on hauran de 
demostrar les seves dots can-
tant dos temes i interpretant un 
fragment teatral i ho hauran de 
fer en català, idioma de l’espec-
tacle. La previsió és que l’elenc 
d’actors estigui decidit a mitjan 
de març per poder començar els 
assajos.

Laura Grau | Montcada

L’Abi convoca el 15è Premi de 
Narrativa curta Ateneu Domin-
go Fins i el 5è de narra ti va ju-
venil. En el primer cas les obres 
han de ser inèdites i en català i 
amb una extensió mínima de 12 
folis i màxima de 22.  La dota-
ció total del premi és de 1.000 
euros que es repartirà entre un 
primer premi de 650 i un segon 
de 350. En el segon cas, l’exten-
sió màxima és de 5 folis i hi ha 
dues categories, una per a joves 
de 1r i 2n d’ESO i l’altra, per 
als de 3r i 4t d’ESO. Les obres 
s’han de remetre a la seu de l’en-
titat (Colon, 5) fins a l’1 d’abril. 
El veredicte es farà públic el 30 
d’abril en el decurs d’un sopar.

Curs de cuina. L’Abi posa en 
marxa el 15 de febrer un curs 
de cuina quinzenal a càrrec de 
Magda Salat i Alfredo Figueroa, 
titulats a l’Escola Hauffman. 
Ca da sessió tindrà un preu de 
10 euros per als socis i 15 per a 
la resta. Més informació al cor-
reu cuina.abi@gmail.com.

Laura Grau | Montcada
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ESpORT ESCOLAR
‘La Veu’ engega un seguit 
de reportatges sobre les 
activitats extraescolars

HANDBOL MASCULí
La Salle es troba en un moment 
dolç de joc i resultats que l’han 
situat tercer de la Lliga Catalana 

pàg. 30 pàg. 28  
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Lluís Maldonado  | Redacció

L’EF Montcada 
obté un meritori 
empat contra 
l’AEM, el líder 

L’equip femení de l’EF Montca-
da va celebrar com una victòria 
l’empat a dos gols contra l’AEM, 
el líder del Grup Segon de Pri-
mera Divisió. L’eufòria va escla-
tar entre la plantilla d’Antonio 
Moya després que l’àrbitre xiu-
lés el final d’un enfrontament 
que, a la mitja part, el conjunt 
visitant guanyava per 0-2. “Va 
semblar que podia ser el prin-
cipi d’una golejada però, a la 
represa, vam sortir amb mol-
tes ganes, elles van baixar la 
guàrdia i nosaltres ens vam 
créixer”, ha indicat la jugado-
ra local Pili Pérez. El primer 
gol montcadenc va arribar  al 
minut 60, obra de Jésica, de fal-
ta. Deu minuts més tard, Mati, 
nou fitxatge al mercat d’hivern, 
va culminar un contraatac que 
va suposar l’empat definitiu. Els 
darrers instants van ser d’infart, 
però cap dels dos equips va te-
nir la recompensa del gol que 
hauria suposat la victòria. 

El femení es troba al mig de la taula
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L’esquiador montcadenc Jon 
Santacana i el seu guia, Miguel 
Galindo, van fer un ple històric 
al Mundial Alpí per a Disca-
pacitats, disputat a Sestriere 
(Itàlia) del 16 al 23 de gener. 
L’espostista local va guanyar un 
total de cinc medalles –tres d’or 
i dues de plata– a les cinc pro-
ves individuals en què va par-
ticipar. La parella formada per 
Santacana –que competeix a la 
categoria de deficient visual– i 
Galindo van pujar al més alt 
del poli en la modalitat de su-
percombinada, gegant i super-
gegant, mentre que en eslàlom 
i descens van entrar en segona 
posició.

Les proves. El primer metall, 
de plata, va arribar a la pri-
mera jornada amb la cursa de 
descens. L’esquiador local va 
arribar a només 19 centèsimes 
del primer classificat, el francès 
Nicolas Berejny. El montca-
denc i el seu guia van tornar a 
demostrar la seva superioritat a 
les dues properes jornades. En 
supergegant, la parella Santa-
cana-Galindo van fer el millor 
temps en tots els parcials i a 
la línia de meta. En la super-
combinada, que consta d’una 
mànega de supergegant i una 
altra d’eslàlom, van aconseguir 
el millor temps avantatjant els 

seu rivals més directes, l’eslovac 
Jakub Krako i el canadenc 
Chritopher Williamson, en un i 
dos segons, respectivament. La 
quarta jornada va suposar una 
altra medalla per a les estrelles 
de la delegació espanyola: la pla-
ta en eslàlom especial. 
Tot i acabar la primera mànega 
com a líders, dos petits errors 
a la recta final de la segona 
baixada els van fer perdre unes 
centèsimes que els va costar 
l’or. Per acabar la competició 
individual, Santacana i Galin-
do van tornar a ser els millors 
en l’eslàlom gegant amb un re-
gistre de 2 minuts, 10 segons 
i 78 centèsimes. Gràcies a les 
medalles del montcadenc, Es-
panya va acabar en sisena posi-
ció al medaller, encapçalat per 
França (amb 17 medalles), Ale-
manya (15) i Eslovàquia (11).

Sílvia Alquézar | Redacció

eSQUÍ ALPÍ

L’esquiador Jon Santacana fa cinc de 
cinc al Mundial per a Discapacitats
L’esportista montcadenc i el seu guia, Miguel Galindo, han guanyat a Itàlia tres medalles d’or i dues de plata

L’esquiador Jon Santacana celebra una de les medalles aconseguides a Sestriere

  Santacana: ‘Han estat els millors resultats de la meva carrera esportiva’
-S’esperava aquests resultats?
No, la veritat. Arribàvem a Itàlia amb 
molta il·lusió i, per com havia anat la 
temporada, estàvem molt preparats, 
però mai t’imagines que pots pujar 
al podi a totes les proves que hi par-
ticipés.
-Què se sent després de guanyar 
cinc medalles a un Mundial?
Molta satisfacció perquè és el fruit de 
molts anys de treball. Han estat els 
millors resultats de la meva carrera 

esportiva. Al 2006, a Sestriere, no vaig 
poder córrer com m’hagués agradat 
perquè acabava de sortir d’una lesió. 
El destí m’ha donat una segona opor-
tunitat on m’he pogut rescabalar.
-Quin ha estat el millor i el pitjor 
moment al Campionat del Món?
Ens va fer molta ràbia no poder acabar 
en primer lloc en el descens perquè 
havíem marcat els millors temps als 
entrenaments i als intermedis però, 
al final, el primer classificat ens va 

treure 19 centèsimes. Va ser un petit 
cop però, al dia següent, a la cursa de 
la supergegant vam obtenir la recom-
pensa perquè era la prova que sem-
pre se’ns havia resitit.
-Quin són els pròxims reptes?
Repetir aquests resultats és bastant 
difícil. Enguany ens queda la Copa 
d’Europa, que es fa la Molina, i ja 
començarem a pensar a la Copa del 
Món de l’any vinent, que guanya el 
més regular de la temporada | SA 
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Els verds han guanyat els dos darrers partits contra l’Olesa (0-1) i l’Igualada (1-0)

El CD Montcada ha sumat sis 
punts d’or a les dues últimes 
jornades que li han permès aga-
far oxigen en l’inici de la sego-
na volta de Primera Catalana i 
allunyar-se una mica de la zona 
de descens. Les victòries davant 
l’Olesa (0-1) i l’Igualada (1-0) 
han permès als verds situar-
se a la dotzena posició amb 25 
punts, empatats amb l’Olesa i 
el Gimnàstica Iberiana. En el 
desplaçament al Baix Llobregat, 
un gol de Jordi Salvanyà al mi-
nut 35 va servir per segellar la 
victòria en un matx en què els 
verds van dominar sobretot la 
primera part. “Aquest equip 

demostra que se sobreposa a 
totes les adversitats i va a per 
totes”, ha indicat el president, 
Modesto ‘Tato’ Sanchís, qui ha 
lloat el treball d’un bloc jove i, a 
vegades, inexpert. “En ganes i 
il·lusió no ens guanya ningú”, 
ha destacat el directiu.
En el segon partit de la segona 
volta, el CD Montcada va apro-
var l’assignatura pendent de 
guanyar a casa, un fet que no es 
produïa des del 19 de setembre 
de l’any passat amb la victòria 
contra el Blanes (3-1). Els homes 
d’Iván Rodríguez van sumar el 
segon triomf a l’estadi en supe-
rar l’Igualada per 1-0 amb un 
gol de Paco Tamudo al minut 

83. Però el gran heroi del matx 
va ser el porter Adrián Bue-
tas, que va aturar un penal en 
l’últim sospir.

Salvanyà es queda. El jugador del 
CD Montcada ha rebutjat l’oferta 
per jugar al Premià, que entrena 
l’extècnic local Jaume Creixell a 
Tercera Divisió. El migcampista 
defensiu, que viu a Breda (La 
Selva), ha decidit continuar al 
conjunt verd perquè se sent molt 
bé al club de Montcada. “Nosal-
tres estem molt contents que 
es quedi perquè Salvanyà és 
molt important en l’equip per 
la seva qualitat i la seva expe-
riència”, explica Sanchís.

FUTbOL. PriMerA CATALANA

El CD Montcada suma dos triomfs 
vitals per allunyar-se del descens

El CD Montcada va empatar a 1 contra el San Cristóbal amb un gol de Salvanyà al 87
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Sílvia Alquézar  | Redacció

La UD Santa María és el pri-
mer classificat del Grup Dissetè 
de Tercera Territorial amb 40 
punts i un partit menys –el que 
resta pendent d’acabar al camp 
del Parera. El conjunt de Terra 
Nostra té 4 punts d’avantatge 
sobre el segon, el Chacarita. 
Els montcadencs estan fent 
una temporada excel·lent, on 
ja han encadenat 13 victòries 
consecutives. Les últimes van 
ser al camp de l’Hogar Extre-
meño, el cuer, per 0-6 i davant 
del Racing Vallbona, el quart a 
la taula, per 3-0. En el pròxim 
enfrontament, el Santa María 
rebrà la visita de l’Arrabal Ca-
laf, un dels equips que estan a 

la part alta de la classificació, 
amb 28 punts. “Esperem con-
tinuar amb aquesta línia de 
joc i resultats”, ha dit el tècnic, 
José Luis Sánchez.

El Santa María ja és líder 
amb 13 victòries seguides

FUTbOL. TerCerA TerriTOriAL

Sílvia Alquézar  | Redacció 

El Santa María és líder amb un partit menys
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La UE Sant Joan Atlètic ha 
començat la segona volta amb 
reforços per intentar canviar la 
dinàmica actual i donar un gir 
de 360 graus. La plantilla que 
dirigeix Osvaldo Leboso ha 
incorporat els jugadors Enric 
Medina –cedit del CD Mont-
cada pel que resta de tempo-
rada–, Roberto Rosa i Cristian 
Artés, que va ser l’únic que no 
va poder debutar al darrer par-
tit de lliga contra el Vilamajor a 
casa (3-3) perquè es va lesionar 
en l’entrenament previ. Una 
setmana abans, una Unió en 
quadre va perdre amb la Torre-
ta per 3 a 1.

El Sant Joan es reforça amb 
nous fitxatges a la segona volta

FUTbOL. SeGONA TerriTOriAL

Sílvia Alquézar  | Redacció

El Sant Joan va empatar a tres gols contra el Vilamajor al camp municipal de Can Sant Joan
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Els locals s’han retrobat amb la victòria en superar el Santa coloma i l’argentona

Després d’un parell d’ensopegades 
a la lliga en l’inici del 2011, el Va-
lentine s’ha retrobat amb la vic-
tòria al Grup Segon de la Copa 
Catalunya. Els homes de Boris 
Balibrea han sumat dos triomfs 
consecutius que els ha permès 
recuperar posicions a la taula i 
col·locar-se a la sisena posició 
amb 10 victòries i 7 derrotes, 
empatat amb el Minguella i el 
Blanes. A les dues últimes jorna-
des, els montcadencs van vèncer 

el Santa Coloma, que arribava a 
Montcada en condició de líder, 
per 92 a 77 en un partit prece-
dit per les baixes importants de 
Marc Gómez, que ha abandonat 
la plantilla per problemes per-
sonals, i la lesió d’Iván Costa, 
amb un esquinç de segon grau al 
turmell. Malgrat les absències, el 
Valentine va saber sobreposar-se 
i recuperar l’average de la prime-
ra volta de la lliga, que va ser de 
12 punts en contra.
D’altra banda, en el darrer des-

plaçament, els locals van superar 
l’Argentona per 71 a 73, gràcies 
a una cistella del jugador Marc 
Jané al darrer segon. Per a aquest 
enfrontament, tampoc va poder 
jugar Aitor Murúa, amb contun-
sions a causa d’un accident de 
trànsit que, sortosament, no va 
ser greu. El Valentine s’ha refo-
rçat amb un nou fitxatge, l’escolta 
Arnau Salinas, que prové del 
Sant Cugat i que podria debutar 
en el pròxim partit de lliga a la 
pista del Sant Josep de Girona. 

Sílvia Alquézar  |  Redacció

bÀSQUeT

El Valentine recupera posicions 
després de dos triomfs seguits

La Salle Iste femení ha baixat un lloc a la taula després de perdre a la pista del Gavà

La Salle masculí es troba en un 
moment dolç tant pel que fa al 
joc com als resultats. Els homes 
de Dídac de la Torre han exhibit 
en les darreres dues jornades un 
alt nivell que els ha permès su-
mar dos nous triomfs –ja porten 
quatre consecutius– i situar-se a 
la tercera posició de la Lliga Ca-
talana amb 21 punts, empatats 
amb el Poblenou i a tan sols 3 
del líder, el Banyoles. “Somiem 
encara amb el primer lloc”, 
afirma l’entrenador després 
de lloar el bon joc dels seus ju-
gadors. La Salle ha demostrat 
que és un ferm candidat a ocu-

par una de les places de la fase 
d’ascens. Al darrer partit a do-
micili, els locals van guanyar a 
la pista del Sant Cugat, el cuer, 
per 24 a 33. Una setmana abans, 
el conjunt vermell va jugar el 
millor partit de la temporada 
en segellar una victòria còmo-
da contra el Parets per 31 a 20. 
“Necessitàvem guanyar així, 
sense patir i oferint una bona 
imatge a casa”, va dir el tècnic, 
qui ha recordat que han tret un 
bons resultats amb els equips de 
la part baixa. “Ara haurem de 
veure com ens va, a la segona 
volta, amb els rivals directes”, 
ha dit de la Torre.

Femení. La Salle Iste ha perdut 
la segona posició del Grup B de 
Primera Catalana després de 
la derrota que va encaixar a la 
pista del Gavà per 22 a 19. La 
falta de concentració a la segona 
part va passar factura al conjunt 
d’Esperanza Hoyos que, abans 
del descans, tenia un avantatge 
de quatre gols. Una setmana 
més tard, La Salle Iste va sortir 
a la pista amb l’objectiu que no 
es repetís la història de Gavà i, 
ja des del primer moment, les 
jugadores montcadenques van 
prémer l’accelerador per acabar 
imposant-se a la pista del Torto-
sa per 18 a 27.

Sílvia Alquézar  |  Redacció

HANDbOL

La Salle masculí es consolida a 
dalt mostrant la seva millor cara
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El Valentine ha trencat la ratxa negativa amb dues noves victòries consecutives a la lliga
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La Salle masculí –a dalt– i La Salle Iste femení lluiten per les primeres places de la taula

L’FS Mausa Montcada ha enca-
denat una ratxa positiva de re-
sultats que l’han permès acabar 
la primera volta del Grup Primer 
de Primera B amb 29 punts, a 4 
de diferència respecte el líder, el 
Rapid Santa Coloma. El conjunt 
de Juan Antonio Jaro, que por-
ta ja quatre jornades consecuti-
ves sense perdre, va superar al 
darrer partit disputat al pavelló 
Miquel Poblet el Lloret, un rival 
directe en la lluita per l’ascens de 
categoria, per 6 a 4. El matx va 

ser molt intens i igualat, tot i que 
els montcadencs mai van anar 
a remolc en el marcador. Una 
setmana abans, el Montcada va 
guanyar el Rubí, el cuer, per 3-1 
en un matx que ja va deixar molt 
encarrilat al primer temps. 

Valoració. El balanç en aquesta 
primera volta de la lliga –amb 
quatre derrotes– no ha estat tan 
positiu com la plantilla esperava. 
“Acostumats a no perdre du-
rant 29 jornades consecutives, 
no hem encaixat bé trencar 

aquest rècord amb tres derro-
tes seguides”, ha explicat el ju-
gador Mario Litrán. En aquest 
sentit, l’entrenadora creu que 
ja s’ha acabat la ratxa negativa. 
“Cada dia estem millor i estic 
convençut que ja hem superat 
la sotregada”, comenta el tècnic, 
Juan Antonio Jaro. Per la seva 
banda, Litrán creu en les possibi-
litats de l’equip: “Hem de poder 
reduir les diferències amb els 
equips de dalt i aguantar fins 
al final sense més ratxes nega-
tives”, conclou.

El Mausa acaba la primera volta 
al tercer lloc a 4 punts del líder

FUTbOL SALA

Sílvia Alquézar  | Redacció

> La UE Montcada empata a 5 contra l’Uga
El conjunt de Divisió d’Honor de la UE Montcada ha debutat al Campionat 
de Catalunya per equips amb un empat a 5 a casa de l’UGA, un equip 
amb millor ELO que els montcadencs. A la foto, un moment de l’enfron-
tament contra l’Uga. D’altra banda, el club local va acabar a la quarta 
posició a la fase final de la Copa Catalana, disputada a Girona el 23 de 
gener. Els locals van sumar un total de 26’5 punts, darrera del Sabadell 
–amb els mateixos punts–, l’UGA (27) i el Barberà (27’5) | SA
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Sílvia Alquézar | Redacció

KOrFbAL. COPA CATALANA

La pista coberta acollirà el 
6 de febrer dos partits dels 
quarts de final de la Copa 
Catalana de korfbal. A les 
10h, jugaran el Vacaris-
ses i el Sant Cugat. A les 
11.45h, el Multiòpticas 
Isis Montcada A s’enfron-
tarà al Badalona. Segons 
la plantilla, el sorteig ha 
estat positiu perquè jugarà 
contra el vuitè classificat a 
la Lliga Nacional. A més, 

en semifinals, els locals 
evitarien l’actual líder, el 
Vallparadís, i al campió de 
la lliga l’any passat, el Va-
carisses. En cas de victòria, 
el Montcada s’enfrontaria 
al vencedor del partit entre 
el CEVG, l’actual campió 
de Copa, i el Castellbis-
bal, cinquè a la lliga. La 
plantilla creu que davant 
del Badalona no serà gens 
fàcil perquè tots els equips 
tenen un gran nivell.

Els matxs es disputaran el dia 6 a la pista coberta

Montcada serà seu de 
dos partits dels quarts> El Cp Can Sant Joan puja de categoria

El Club de Petanca Can Sant Joan ha quedat campió de la 
Lliga Catalana de la Cinquena Divisió, aconseguint l’ascens a 
la categoria superior. La competició va ser molt igualada i no 
es va decidir fins a l’última jornada, gràcies a la victòria dels 
montcadencs davant del CP Trinitat per 10-6 | SA  

> Bon paper a Segona en futbol sala
Els dos equips locals de futbol sala que juguen a Segona Di-
visió estan fent un bon paper a la lliga, malgrat els últims 
resultats. El Mausa B, al Grup Tercer, és el cinquè classificat 
amb 27 punts. Al darrer partit jugat, va perdre a la pista del 
Santa Susanna per 5-2. Pel que fa a l’EF Montcada, que mi-
lita al Grup Quart, es troba al cinquè lloc amb 18 punts. A 
l’última jornada, els montcadencs van empatar a tres gols a 
casa contra els Grups Arrahona | SA
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> El Club Endansa suma nous èxits
El Club de Ball Esportiu Endansa continua sumant èxits aquesta 
temporada. Al Campionat de Sant Vicenç dels Horts, Eva Nieto i 
Carles Cirera en sènior A i Míriam Saint-Germain i Enric Trias en 
youth D van ser segons. D’altra banda, a Corbera de Llobregat, 
Jordi Alcántara i Eulàlia Llorenç en sènior II C i Elian Nieto i Marc 
Sanz en adult B van acabar en tercer lloc, mentre que Jéssica 
Torné i Josep Hernández en adult C van ser quarts | SA

> La Salle té un equip de veteranes
La Salle ha creat aquesta temporada un equip de veteranes 
format per una quinzena d’exjugadores d’handbol, dirigit pel 
tècnic Antonio Muñoz. L’equip entrena els divendres i dispu-
ta un partit cada quinze dies de la lliga Màster Femení, on 
només ha perdut un matx tot i que, com diu l’entrenador “la 
competició està en un segon terme, juguen per divertir-se i 
fer esport” | SA   
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FUTbOL SALA

El Can Cuiàs es troba a 
tan sols un punt de l’Ai-
guafreda, el segon classi-
ficat que ja ocupa una de 
les dues places que donen 
accés a l’ascens de catego-
ria. Els montcadencs són al 
cinquè lloc del Grup Quart 

de Primera Divisió amb 25 
punts, empatats amb La 
Sardana i La Sínia. A la 
darrera jornada disputada, 
els homes de Matías Ruiz 
van guanyar el Caldes B, 
el cuer amb 3 punts, per 
un ajustat 2-3.

El Can Cuiàs, a un punt 
dels llocs d’ascens 

L’equip del CEB Can Sant 
Joan B. Montseny va per-
dre el darrer partit de lliga 
contra el Llavaneres per 52 
a 56. El conjunt local és el 
dotzè amb 5 victòries i 10 
derrotes al Grup Primer del 
Campionat català | SA

bÀSQUeT

Derrota del 
Can St. Joan

L’Elvira-La Salle A és el 
primer classificat del Grup  
Tercer del Campionat de 
Catalunya, amb 14 triomfs 
i tan sols una derrota. Al 
darrer matx, va vèncer el 
Nou Badia, el segon, per 
81 a 69 | SA

bÀSQUeT

L’Elvira A és 
el primer
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L’escola Font Freda fa dos 
anys que està adherida al 
Pla Català de l’Esport, una 
iniciativa de la Generali-
tat que pretén potenciar la 
pràctica esportiva en l’àm-
bit escolar. El centre ha 
apostat per oferir als alum-
nes del cicle mitjà i superior 
la possibilitat de conèixer 
les disciplines esportives no 
tan conegudes. 

L’objectiu. “A través de 
les classes d’educació fí-
sica introduïm aquests 
esports amb la idea que 
després ho practiquin en 
horari extraescolar al col-
legi”, ha indicat la profeso-
ra d’educació física del Font 
Freda, Andrea Jiménez, qui 
assegura que l’experiència 
està tenint una gran acolli-
da entre els infants. 
Així, per exemple, els nens 
i nenes d’aquest centre fan 
escacs dins l’horari lectiu 
com si fos una assignatura 
més dins del projecte cur-

ricular. El Font Freda tre-
balla en col·laboració amb 
algunes entitats esportives 
de la ciutat com la Unió 
Escacs Montcada, La Salle 
Montcada d’handbol i la 
Joventut Atlètica Montcada 
( JAM). Precisament un tèc-
nic del club d’atletisme ha 
impartit diverses sessions 

als alumnes que han servit 
perquè els més petits cone-
guin aquest esport. “Està 
molt bé ampliar el ven-
tall de l’oferta esportiva 
i potenciar les disciplines 
no majoritàries”, ha expli-
cat el president de la JAM, 
Ildefonso Teruel. Enguany, 
el Font Freda fa judo, bàd-

minton, patinatge, hand-
bol, atletisme i escacs. “El 
Pla de l’Esport necessita 
de la implicació dels pro-
fessors i de l’AMPA, que 
han de treballar plegats”, 
ha manifestat Jiménez, qui 
ha recordat que reben ajuts 
econòmics de la Generali-
tat per aplicar el projecte.

eSPOrT eSCOLAr

Entrenadors de La Salle imparteixen les classes d’handbol des de fa diverses temporades a l’escola Font Freda

Sílvia Alquézar | Pla d’en Coll 

El centre està adherit des de fa dos anys al pla català de l’Esport, una iniciativa de la Generalitat

El col·legi Font Freda aposta pels 
esports minoritaris i poc coneguts 

Tres jugadors montcadencs 
van aconseguir vuit medalles 
al Campionat de Catalunya 
de bàdminton, disputat a 
La Garriga el 23 de gener. 
Pau Segura, de 10 anys que 
pertany al CB Sesrovires, va 
pujar al més alt del podi als 
dobles mixtes amb la seva 
germana Aitana (8 anys), 
en individuals i en dobles 

masculí. D’altra banda, Júlia 
de la Torre, que té 10 anys 
i juga a l’AE Granollers, va 
acabar en segona posició 
als dobles mixtos, va ser la 
campiona en individual i en 
dobles femení. Per la seva 
banda, Aitana Segura, que 
també milita al CB Sesro-
vires, va obtenir el metall 
d’argent en individual feme-
ní i en dobles femenins. 

Tres jugadors locals 
obtenen vuit medalles

bÀDMiNTON. CAMPiONAT CATALÀ

Sílvia Alquézar | Redacció
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Júlia de la Torre, Aitana Segura i Pau Segura amb els trofeus guanyats

L’escola Mitja Costa compta 
enguany amb tres equips 
disputant la lliga escolar 
–multiesport (9 alumnes); 
futbol benjamí (14) i futbol 
aleví (10) i un grup de psi-
comotricitat (4) subvencio-
nades pel CDEM. A banda, 
l’AMPA també oferta altres 
activitats esportives com 
les classes de ball modern 
–amb prop d’una seixan-
tena d’alumnes inscrits– i 
karate –on n’hi ha una vin-
tena. “Respecte els cursos 
anteriors, enguany s’ha 
mantingut la xifra de par-
ticipants a la lliga escolar”, 
explica Manoli Villanueva, 
la coordinadora esportiva 
del centre, “l’únic que ha 

baixat ha estat la psicomo-
tricitat, per això, cara la 
propera temporada volem 
introduir algún canvi per 
atraure més alumnes”. Al 
front dels equips de la lliga, 

l’AMPA ha apostat per con-
fiar en gent jove que havia 
estat alumna a l’escola. En-
trenen dos cops per setmana 
i els partits els disputen els 
divendres. “El que volem 

és que els nens facin esport 
però sobretot que s’ho pas-
sin bé i que aprenguin a 
jugar en equip, a respectar 
els companys i els moni-
tors”, apunta Villanueva.

eSPOrT eSCOLAr

Pilar Abián | Terra Nostra

L’aMpa del centre oferta les activitats anuals que promou l’IME a més de ball modern i karate

Un centenar d’alumnes del Mitja 
Costa fan extraescolars esportives 

El Mitja Costa té una equipació diferent a la de l’escola per participar a la lliga escolar on canvia el verd pel taronja
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> Yeli Sagna, plata al Campionat català
L’infantil Yeli Sagna –a la foto, 
el primer a l’esquerra– de la 
Joventut Atlètica Montcada 
(JAM), ha guanyat la meda-
lla de plata al Campionat de 
Catalunya de cros, disputat 
el dia 30 a Granollers. De la 
seva categoria també van par-
ticipar Juan Riera (4), Paula 
Molina (22), Usha Polo (87) i 
Edith Salvador (90). En júnior, Oualid Nassiri va ser el 12è i Aitor 
Martín el 18è. En juvenil, Paula Teruel va acabar la desena i en 
cadet també van córrer Víctor Esapa (50), Òscar Rodríguez (65), 
Raúl Sánchez (73), Marc Gómez (143) i Alba Maya (51). Pel que 
fa als benjamins, Joan Molina va ser el 143, Lucía Navarrete va 
entrar la 49 i Berta Núñez va finalitzar la 56 | SA

> Èxit del Campionat Comarcal d’escacs
La seu de la UE Montcada al pavelló Miquel Poblet es va quedar 
petita per acollir la fase prèvia del Campionat Comarcal d’Escacs, 
disputat el 22 de gener. En total, hi van participar una norantena 
de jugadors entre les categories S-10 i S-16 | SA

> Karate al pavelló el dia 5 de febrer
El pavelló Miquel Poblet acollirà 
el 5 de febrer el Campionat de 
Catalunya de karate en les catego-
ries aleví, infantil i juvenil. D’altra 
banda, l’entrenador del Shi-kan 
i seleccionador català, Miguel 
Franco, va participar el dia 22 al 
Trofeu Internacional de Collado 
Villalba (Madrid). Catalunya, on competeix el júnior montcadenc 
Rubén Serrano, va ser tercer. A la foto, Franco i Serrano | SA
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El conjunt sots-21 femení 
del Valentine no està obte-
nint bons resultats a la lliga 
del Nivell A. L’equip local, 
dirigit per Fernando Aré-
valo i Marta Oliva, ocupa 
la darrera posició del Grup 
Primer amb només una 
victòria en 16 jornades. als 
darrers enfrontaments, el 
Montcada va perdre contra 
el Sallent per 47 a 72 i, una 
setmana abans, va caure 
derrotat davant del Casi-
no del Centre per 33 a 44. 
L’únic triomf de l’equip va 
arribar el 20 de desembre 
en superar l’Escola Pia Sant 
Gervasi per 28 a 39. Per la 
seva banda, el conjunt sots-
21 masculí és tercer al Grup 

Segon del Nivell A-1 amb 
13 victòries i 4 derrotes. A la 
darrera jornada, va superar 
el Parets per 51-70.

El sots-21 femení és 
cuer amb una victòria 

bÀSQUeT. VALeNTiNe

Sílvia Alquézar | Redacció

L’equip infantil A de l’FS 
Mausa segueix en bona 
línia a la Divisió d’Honor. 
El conjunt montcadenc, 
entrenat per Juan Anto-
nio Jaro, ocupa la cinque-
na posició amb 29 punts, 
empatat amb l’Acció Sant 
Martí. Al darrer matx a 
domicili, el Montcada va 
empatar a tres gols contra 
La Unión, un resultat que 

la plantilla considera injust 
pel que va succeir sobre la 
pista. Una setmana més 
tard, el Montcada va acon-
seguir una victòria per 7-5 
davant del CN Sabadell, el 
cuer del grup amb 9 punts. 
L’entrenador, que també 
dirigeix el primer equip 
del Mausa, ha demanat als 
jugadors que no es confiïn 
i que ho donin tot en la 
recta final de la lliga.   

L’infantil A és cinquè 
a la Divisió d’Honor

FUTbOL SALA. FS MAUSA

Sílvia Alquézar | Redacció
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L’infantil A ha sorprès tothom amb la seva bona trajectòria a la Divisió d’Honor  

El conjunt juvenil finalitza la 
primera volta líder en solitari

L’equip juvenil de l’Escola 
de Futbol Montcada ha 
acabat la primera volta lí-
der en solitari al Grup 25 
de Segona Divisió, amb 34 
punts, a tres de diferència 
del segon, la Penya Barce-
lonista Sant Celoni, i a 9 
del Mollet, el tercer classi-
ficat.
A la darrera jornada, els 
montcadencs van guan-
yar precisament el Mollet 
per 3-0 en el millor partit 
que ha jugat el bloc de Ma-
nuel Jiménez aquesta tem-
porada. El conjunt local 
va sortir amb la màxima 
concentració i seriositat, 
donant la sensació d’equip 
i mostrant-se com un ferm 
candidat a l’ascens de ca-
tegoria. La victòria podria 
haver estat més àmplia 
donat el joc exhibit pels 
montcadencs. 

Cadet A. L’equip d’Òscar 
Liarte ha complert amb 
escreix l’objectiu de la per-
manència a Primera Divi-
sió ja a la primera volta de 
la lliga. Els locals, al Grup 
Sisè, s’han col·locat al 
quart lloc amb 32 punts, 
a només 4 del líder, el Sa-
badell. A la darrera jorna-

da, els montcadencs –que 
portaven sis victòries con-
secutives– van empatar a 
2 gols al camp del Mollet. 
“En aquesta segona volta 
ens plantegem fites més 
ambicioses com l’ascens, 
tot i que sabem que és 
molt complicat”, opina 
Liarte. 

Sílvia Alquézar | Redacció

FUTbOL. eF MONTCADA

El cadet a compleix amb escreix l’objectiu de la permància a la primera fase

L’equip preinfantil femení 
del Club Escola de Bàs-
quet Can Sant Joan ha 
guanyat un partit i n’ha 
perdut un altre a la fase 
regular Nivell C-2. El con-
junt local, que es troba al 
Grup Primer, va guanyar 
el primer partit de la com-
petició contra el Centelles 
per 23 a 47 però, a la jor-
nada següent, va caure de-
rrotat davant del Vilassar 
de Dalt per 33 a 53. En 
el pròxim partit de lliga, 
el Can Sant Joan visitarà 
la pista del Montmeló, el 
cuer de la categoria amb 
cap triomf i tres derrotes. 
Les montcadenques ocu-
pen la setena posició  | SA

bÀSQUeT

Fase regular 
del Can Sant 
Joan infantil
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L’equip juvenil del CD 
Montcada ha finalitzat la 
primera volta de la lliga a 
la segona posició al Grup 
Setè de Primera Divisió 
amb 34 punts, a 4 de di-
ferència del primer, el Pa-
rets. Precisament, al darrer 
matx de la primera fase, 
els montcadencs van em-
patar a zero a l’estadi de la 
Ferreria contra els del Va-

llès Oriental, en un matx 
en què els locals van por-
tar la iniciativa del joc però 
no van tenir sort de cara 
a porteria. Respecte a la 
segona volta, el president 
verd, Modesto ‘Tato’ San-
chís, creu que “serà molt 
dura i que no es decidirà 
fins a les últimes jorna-
des”. La plantilla lluitarà 
per retallar la diferència i 
aconseguir l’ascens.

El CD Montcada és el 
segon amb 34 punts                                             

FUTbOL JUVeNiL

Sílvia Alquézar | Redacció

El CD Montcada lluita per l’ascens de categoria al Grup Setè de Primera 

Les pistes de l’escola La Sa-
lle s’omplen de gom a gom 
cada dissabte per acollir els 
partits dels diferents equips 
de l’Escola d’handbol que 
promou La Salle Mont-
cada. A partir del 12 de 
febrer, els quatre equips 
benjamins –dos de La Salle, 
un del Font Freda i un altre 
del Reixac– començaran la 
lliga comarcal de la demar-

cació de Sabadell. D’altra 
banda, l’aleví del Sagrat 
Cor està fent un bon paper 
a la competició comarcal de 
Sabadell-Terrassa, de Pre-
ferent. Pel que fa als altres 
conjunts alevins, que ju-
guen a la lliga del CEVOS, 
el Reixac lluita per la prime-
ra posició. En aquesta com-
petició també hi participen 
dos equips del Font Freda i 
un de La Salle.

L’Escola segueix sent 
un èxit de participació

HANDbOL. CH LA SALLe

Sílvia Alquézar | Redacció

Els partits de l’Escola d’handbol es juguen dissabte a les pistes de La Salle

>  L’Elvira mini perd 
a la fase regular
L’Elvira-La Salle mini masculí ha co-
mençat la fase regular amb dues de-
rrotes. Els locals van perdre contra el 
Canovelles per 46 a 55 i davant del 
Sant Fost per 33 a 59 | SA

El cadet A està format sobretot per jugadors de segon any a la categoria
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El sots-21 femení juga al Nivell A
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Manel Lahoz 
Creador infatigable. Amb 86 anys, Manel Lahoz fa gala d’una salut envejable i una gran 
energia creativa. Enginyer industrial de professió, va compaginar durant més de quaranta anys 
la seva feina d’empresari –com a responsable de Construcciones Mecánicas Lahoz, especialit-
zada en la fabricació de maquinària industrial– amb la passió per les diferents formes de l’art, 
especialment l’escultura, però també la pintura, la fotografia, el cinema amateur i l’escriptura. 
Ara, allunyat de les preocupacions empresarials, l’artista dedica bona part del dia a treballar en 
el seu taller perquè crear és, per a Lahoz, una necessitat vital. La dedicació al seu treball no li ha 
impedit exercir de montcadenc i implicar-se en moviments i associacions vinculades a la cultura 
i la història del municipi, com els Amics de Reixac i la Fundació Cultural Montcada, de la qual és 
soci fundador. També va ser alumne de l’Escola Municipal de Talla i Escultura.

“Tots som el que estem 
disposats a aprendre”

-Un amic l’ha comparat amb un 
home del Renaixement per les 
seves múltiples facetes creatives. 
Està d’acord?
Des de petit he tingut una habilitat 
especial amb les mans i una gran 
curiositat per aprendre. Amb set 
o vuit anys ja fabricava les gàbies 
on la meva mare criava conills,  
afegint-li elements decoratius. Tam-
bé guarnia amb incrustacions de 
nacre les culates de les escopetes 
dels caçadors. De jovenet em fas-
cinava projectar i construir apa-
rells que tinguessin moviment. Els 
meus professors van recomanar als 
meus pares que em matriculessin 
a l’Escola Industrial de Barcelona, 
on vaig cursar  l’especialitat d’oficis 
artístics i de Belles Arts.
-Hi alguna similitud entre el pro-
cés de dissenyar una màquina i el 
de crear una escultura?
El punt de partida sempre és el 
dibuix, que et permet traslladar al 

paper la idea que tens al cap. En 
un cas i en l’altre, cal un cert talent 
natural, conèixer la tècnica i treba-
llar de forma tenaç i constant. Du-
rant molts anys m’aixecava a les sis 
del matí per projectar màquines i, 
després de la meva jornada laboral, 
em treia hores de son per dedicar 
temps a l’escultura. Cada escultura 
és com una dona que s’ha de con-
quistar. Cal acostar-s’hi amb tacte, 
amor i tendresa i, quan li dius, que 
l’estimes, estrènyer-la ben fort.
-És aquest amor el que li impedeix 
vendre les seves obres?
No he comerciat mai amb el meu 
art perquè en cada obra hi ha un 
fragment de la meva ànima i, per 
això, en conservo la majoria i algu-
nes les regalo a la gent que conec.
-El món de la imatge també l’ha 
atret força.
La meva primera càmera fotogràfi-
ca me la vaig fabricar jo, seguint 
el disseny d’un model bàsic que 

regalava als seus clients uns po-
pulars magatzems de Barcelona, 
el Sepu. Em vaig fer un laboratori 
de revelat a casa i vaig aprendre pel 
meu compte. A la fotografia, com 
en altres arts, en el que veiem no 
s’explica tot, sempre hi ha alguna 
cosa més.

-També va fer incursions en el ci-
nema amateur.
Als anys cinquanta i seixanta, no 
hi havia ningú a Montcada que fes 
filmacions. Em vaig comprar una 
càmara  de 8mm i vaig fer-me un 
projector casolà. M’agradava filmar 
els esdeveniments culturals que es 

vivien al poble, com els aplecs de la 
sardana a Reixac, o fets històrics, 
com els incendis de Reixac, però 
també fer curtmetratges de ficció 
que jo mateix escrivia i sonoritzava. 
Un d’ells ‘El paso de una historia’ 
em va fer guanyar la medalla d’or 
en un prestigiós festival internacio-
nal que es feia a Txecoslovàquia. 
-Déu n’hi do quina activitat. Vostè 
no para mai.
Per a mi crear és una necessitat vi-
tal. Si algun dia no puc pujar al meu 
taller a treballar, sento que em falta 
alguna cosa. També m’agrada es-
criure sobre l’art i la vida. Escriure, 
pintar, esculpir, dissenyar màqui-
nes, fer pel·lícules... per a mi tot 
forma part d’una visió artística de la 
vida. Penso que, al final, tots som el 
que estem disposats a aprendre.
-Ha viatjat per tot el món. Viatjant 
també s’aprèn?
Molt, moltíssim. S’aprèn que el supo-
sat progrés d’Occident ignora valors  

humans i mediambientals que molts 
pobles africans i asiàtics encara con-
serven. Viatjant per l’Índia i el Nepal, 
vaig comprendre que ni els diners de 
la fama ni el progrés proporcionen la 
felicitat. El gran maharajà que desfila 
sobre elefants guarnits d’or serà una 
rata en la pròxima vida, mentre que el 
captaire es convertirà en un cavall.
-Li han dit mai que té un punt 
d’excèntric?
Intento provocar algun somriure, 
arrencar la ‘xispa’ de cada moment 
i, en algunes ocasions, desconcer-
tar. El que no m’agrada és ferir els 
sentiments de ningú. En això sóc 
molt curós. 
-Què és el que el manté tan jove als 
seus 86 anys? 
Suposo que la curiositat i les ganes 
de crear. Porto 86 anys en aquest 
món, però em sento com si n’hagués 
viscut 200. No tinc cap pressa en 
morir-me, però crec que he viscut 
prou per anar-me’n satisfet.

“No he comerciat mai 
amb el meu art perquè 
sento que en cada 
obra hi ha un fragment 
de la meva ànima”

Escultor

a títol personal
LAURA gRAU
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